
Burmistrz 
Piotr Osiecki:
Nie będzie zgody na 
składowanie odpadów 
w Plecewicach.
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Odeszła 
za wcześnie
Renata Trzos, dyrektor 
przedszkola nr 3, przegrała 
walkę z chorobą. 
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Sprawna 
akcja z 500+
Większość rodzin 
pobierających 
świadczenie złożyła 
w sierpniu wnioski na 
kolejny okres wypłat. 
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Zapal znicz 
bohaterom
Ratusz zakupił 350 
biało-czerwonych 
zniczy i zachęca 
sochaczewian, 
by zapalili je na 
cmentarzu wojennym 
w Trojanowie.
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Dożynki w Sochaczewie

Dożynki to dla rolnika jeden z najpiękniejszych dni w roku - to święto plonów, radości i odpoczynku po ciężkiej pracy. 
Tradycyjnie już na początku września w formie sakralno-festynowej mieszkańcom wsi dziękujemy za trud włożony w 
zbiór plonów, którymi obrodziła ziemia. Dożynki powiatowe odbyły się w minioną niedzielę 10 września w Karwowie. 
Zarówno pogoda, jak i uczestnicy tego wydarzenia nie zawiedli. Strona 5

I po wakacjach... Chodakowska do remontu

Podsumowujemy wakacje w mieście, imprezy i wyda-
rzenia organizowane przez jednostki podległe Urzędowi 
Miejskiemu Str. 12, 13

W poniedziałek 11 września rozpoczął 
się remont ulicy Chodakowskiej. Grun-
towna przebudowa obejmie drogę na 
całej długości – od ronda Chodaków do 
ronda Jana Pawła II.

Jak się dowiedzieliśmy w Mazowieckim 
Zarządzie Dróg Wojewódzkich, fi nan-
sującym tę inwestycję, w poniedziałek i 
kolejne dni ruch pieszy i kołowy ma się 
w Chodakowskiej odbywać normalnie.

W dalszym etapie robót planowa-
ne jest tzw. wahadło, czyli czasowe za-
mykanie jednego pasa ruchu, ale o tym, 
kiedy ekipy je wprowadzą, MZDW ma 
zawiadamiać z odpowiednim wyprze-
dzeniem.

Zatem w poniedziałek i kolejne dni z 
Chodakowskiej normalnie mogą korzy-
stać rodzice dowożący dzieci do szkół i 
przedszkola, kierowcy jadący w kierun-
ku Altanki i Plecewic, oraz autobusy ko-
munikacji miejskiej.

W tej chwili ZKM nie przewiduje 
żadnych zmian w rozkładzie jazdy wy-
nikających z remontu drogi.



12 września 2017  nr 19 (1293)2
SOCHACZEWSKA

TEMAT WYDANIA

Zawsze 
aktualne 

informacje

WWW.ZIEMIA-

SOCHACZEWSKA.PL

WAŻNE TELEFONY
MOSiR 
46 862-77-59

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

PEC 
46 862-92-00, 
telefony alarmowe 24h 604-206-
108, 602-789-111

Pogotowie 
energetyczne 991
Pogotowie gazowe 
(Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Pogotowie 999

Policja 
997, 46 863-72-00

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44

PKS Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 
46 862-55-12

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
Schronisko „Azorek” 
791-604-108
791-606-109 (adopcje)
Fundacja „Nero” 
502-156-186
Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00
MPT Taxi 
191-91
Taxi 
46 862-28-42
Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
USC 
46 862-23-02
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35
Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 
46 862-82-30
Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 
604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699
ZGK 46 862-81-06, 46 862-93-14
ZKM 46 862-99-27
ZUS 46 862-64-33
Zgłaszanie awarii 
sieci oświetlenia 
ulicznego
698-088-755, 606-663-186
Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

W spotkaniu z marszałkiem 
uczestniczyli m.in. przedstawi-
ciele gmin powiatu warszaw-
skiego zachodniego, przez któ-
re będzie przebiegać trasa (Stare 
Babice, Leszno, Błonie, Kam-
pinos), starosta warszawski za-
chodni Jan Żychliński - koor-
dynator projektu, burmistrz 
Sochaczewa Piotr Osiecki i 
starosta sochaczewski Jolan-
ta Gonta, burmistrz dzielnicy 
Bemowo Michał Grodzki, Mi-
chał Panfi l p.o. prezesa WKD, 
przedstawiciele Mazowieckie-
go Biura Planowania Regional-
nego i departamentów Urzędu 
Marszałkowskiego.

Wprowadzenia do zagad-
nienia dokonał starosta Jan Ży-
chliński. - Pracujemy nad tym 
projektem już 7 lat. Pierwszym 
naszym działaniem w 2010 r. 
było złożenie wniosku do pla-
nu zagospodarowania prze-
strzennego woj. mazowieckiego. 
Wspólnie z samorządami zlecili-
śmy także opracowanie studium 
wykonalności. Nowa trasa ko-
munikacyjna będzie liczyła 43 
km i połączy stację metra War-
szawa Chrzanów z Sochacze-
wem. Trasa przebiega przez te-
reny prywatne i tereny Agencji 
Nieruchomości Rolnych Skarbu 
Państwa. Koszt wykupu grun-
tów oszacowano na ok. 60 mln 
zł, a wartość realizacji całego 
projektu wyniesie ok. 400 mln zł 
- powiedział starosta.

Nowatorskim założe-
niem projektowanej linii 
komunikacyjnej jest budo-
wa specjalnego betonowe-
go toru dla autobusów elek-
trycznych lub hybrydowych. 
Wzdłuż trasy powstanie 
droga rowerowa. Tego typu 
rozwiązania komunikacyj-
ne stosuje się m.in. w An-
glii, Francji i Holandii. To 
rozwiązanie jest dwukrot-
nie tańsze od tradycyjnego 
połączenia kolejowego, jest 
także innowacyjne i proeko-
logiczne.

Marszałek Adam Stru-
zik stwierdził, że projekt jest 
śmiały, stanowi także wy-
zwanie ze względu na kosz-
ty, jednak suma 400 mln 

zł jest do udźwignięcia. W 
uzyskaniu tych funduszy 
mogą pomóc środki z Eu-
ropejskich Funduszy Inwe-
stycyjnych, być może uda 
się je pozyskać w ramach 
tzw. planu Junckera (pienię-
dzy z instrumentów zwrot-
nych). Na tym etapie, zda-
niem marszałka, pieniądze 
nie są największym proble-
mem. Kluczową sprawą jest 
uregulowanie spraw własno-
ści gruntu, przez które bę-
dzie przebiegać nowa linia 
komunikacyjna.

Nieodzowne będzie po-
wołanie spółki, w skład któ-
rej wejdzie samorząd woje-
wódzki, samorządy gminne 
i powiatowe. Być może part-

nerem w tym projekcie bę-
dzie WKD, która przewozi 
ok. 8 mln pasażerów rocz-
nie i ma duże doświadcze-
nie w dziedzinie transportu 
publicznego. Departament 
Nieruchomości i Infra-
struktury Urzędu Marszał-
kowskiego, w porozumieniu 
z prawnikami przygotuje 
projekt umowy w sprawie 
powstania spółki. Formą 
udziałów w niej samorzą-
dów gminnych byłby aport 
gruntów. 

Rysują się realne możli-
wości utworzenia nowocze-
snego połączenia komunika-
cyjnego, które będzie sprzyjać 
rozwojowi terenów powiatu 
warszawskiego zachodnie-

go, powiatu sochaczewskiego 
oraz wszystkich miast i gmin 
biorących udział w projekcie.  

Przypomnijmy, że sta-
rosta warszawski zachodni 
złożył wniosek do Studium 
Zagospodarowania Prze-
strzennego Warszawy doty-
czący budowy w Chrzano-
wie węzła przesiadkowego 
dla kolei podmiejskiej i me-
tra, a sam projekt budowy li-
nii Sochaczew – Chrzanów 
został umieszczony w Stra-
tegii Rozwoju Województwa 
Mazowieckiego. Dziś jesz-
cze nie jest przesądzone czy 
będzie to nowa linia WKD, 
SKM, czy jakieś inne roz-
wiązanie dotyczące komuni-
kacji szynowej. 

Będzie porozumienie w sprawie 
nowej linii komunikacyjnej
24 sierpnia, w siedzibie marszałka województwa mazowieckiego Adama Struzika, burmistrz Sochaczewa 
Piotr Osiecki i starosta Jolanta Gonta wzięli udział w spotkaniu w sprawie projektu nowego połączenia 
komunikacyjnego pomiędzy Warszawą a Sochaczewem. Jak informuje na swej stronie internetowej powiat 
warszawski zachodni, pojawia się w tej sprawie „zielone światło”, które może przyśpieszyć realizację projektu.

ZDANIEM BURMISTRZA PIOTRA OSIECKIEGO

W projekcie połączenia ostatniej stacji metra Warszawa 
Chrzanów z Sochaczewem nasze miasto uczestniczy 
niemal od początku. Jestem gorącym zwolennikiem 
tego pomysłu. Sochaczew ze swojej strony cały czas 
realizuje wykup gruntów pod przebieg połączenia, które 
na terenie miasta zostałoby usytułowane w śladzie tzw. 
trasy Północ-Południe, o której mówi się od lat. Na dziś 
mamy wykupionych około 70 procent potrzebnych grun-
tów. Podczas swej ostatniej wizyty w naszym powiecie, 
pod koniec lipca, marszałek Adam Struzik stwierdził, 
że najważniejszym wkładem samorządów w tę inwestycję powinno być wniesienie 
gruntów. Można więc powiedzieć, że my wywiązujemy się ze swoich zobowiązań. 
Oczywiście ta inwestycja nie zostanie zrealizowana bez środków zewnętrznych, 
ale wierzę, że z poparciem władz Mazowsza uda się je pozyskać. To samorząd 
wojewódzki będzie głównym inwestorem. Do korzyści dla rozwoju gmin leżących na 
trasie, w tym Sochaczewa, nie muszę chyba nikogo przekonywać. 

Wstępny przebieg nowego połączenia

Uczestnicy spotkania u marszałka Struzika myślą o powołaniu spółki kilku samorządów



312 września 2017  nr 19 (1293)
SOCHACZEWSKA

BOOM INWESTYCYJNY

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Postęp prac na największej te-
gorocznej miejsko–powiatowej 
inwestycji drogowej, czyli ulicy 
Trojanowskiej, widać z każdym 
dniem. Wszystkie sieci (m.in. 
wodociąg i kable energetyczne) 
zostały ułożone, zatem wyko-
nawcy zostały już tylko roboty 
naziemne.

- Położone są niemal 
wszystkie chodniki, łącznie z 
tym biegnącym od przejaz-
du kolejowego w kierunku uli-
cy Młynarskiej. Wykonywa-
na jest podbudowa pod asfalt. 
Przez najbliższe dni ekipy sku-
pią się na asfaltowaniu odcin-
ka między sklepem PSS a uli-
cą Okrężną. Zależy nam na 
zapewnieniu utwardzonego 
dojazdu nie tylko mieszkań-
com Trojanowskiej, ale i łączą-
cych się z nią ulic Muszkiete-
rów, Łokietka i Zwycięstwa. 
Chcemy, by do swoich domów 
bez przeszkód dojechali także 
mieszkańcy Słowiańskiej i Ja-
racza – mówi dyrektor Powia-
towego Zarządu Dróg Małgo-
rzata Dębowska. 

Kolejnym wyzwaniem dla 
budowlańców będzie przebu-
dowa przejazdu kolejowego. Z 
pracami trzeba się będzie spie-
szyć, bo w sezonie turystycz-
nym zabytkowy pociąg jeździ 
tą trasą regularnie - we wrze-
śniu co sobotę i niedzielę, a na 
specjalne grupowe zamówienia 
także w tym tygodniu.

- Prima obawiała się, że 
znacznie więcej czasu niż za-
kładali zajmie wykonanie prze-
pustu pod drogą, ale wszystko 
poszło sprawnie. Mam nadzie-
ję, że podobnie będzie z przejaz-
dem kolejowym – dodaje Mał-
gorzata Dębowska. 

Ponieważ dzieci wróciły 
do szkoły, PKP nieco zmieniły 
rozkład jazdy pociągów, a Tro-
janowska nadal jest zamknię-
ta dla ruchu, ZKM dokonał ko-
rekty rozkładu jazdy. Zakład 
poinformował, że od 4 wrze-
śnia niewielkie zmiany w kur-
sowaniu autobusów obejmą li-
nie numer 2, 3, 6, 8 i 9. I tak np. 
w dni robocze „dwójka” z Ener-
gomontażu odjeżdża o 6.35 tj. o 
8 minut wcześniej, „dziewiątka” 
jadąca z Chodakowa do szpitala 
o 4 minuty wcześniej, a „ósem-
ka” zatrzymuje się na przystan-
ku Trojanów Kapliczka. Ak-
tualny rozkład jazdy można 
znaleźć na www.sochaczew.li-
vebus.pl.

Prace na drogach trwają
W wakacje na zlecenie ratu-
sza asfaltem utwardzono uli-
ce Piaszczystą, Zaciszną, Po-
łaniecką, Rybną, Sierpniową, 
Topolową i Powstańców War-
szawy. Tylko te dwie ostatnie 
to 730 metrów asfaltu i wy-
datek około 180 tys. złotych. 
Zgodnie z zapowiedzią, de-
struktem utwardzana będzie 
ulica Przylasek, na odcinku 
od Trojanowskiej do końca 
ogrodzenia cmentarza komu-

nalnego. Na ulicy Kilińskie-
go położono asfalt, ale trwają 
tam jeszcze prace wykończe-
niowe. 

Na początku sierpnia, czy-
li miesiąc przed terminem, fi r-
ma Hydro-Instal zakończyła 
budowę kanalizacji deszczowej 
i wykonała 800 metrów asfaltu 
w ulicach: Maczka, Kawalerzy-
stów, Roweckiego i Andersa. Za 
740 tysięcy wyprofi lowała dro-
gi, wykonała solidną podbudo-
wę, wylała asfalt, jej ekipy wyre-
gulowały studzienki i pobocza. 
Dodatkowo wykonany zo-
stał drenaż ulicy Roweckiego i 
wpusty kanalizacji deszczowej. 
Prace na drogach nadal trwa-
ją. Kończą się w ulicach Małej 
i Gagarina, gdzie położono już 
kanalizację deszczową i wkrót-
ce fi rma Hydro-Instal przystą-
pi do budowy jezdni. Na asfalt 
czeka też Graniczna (440 tys. zł) 
i Promienna, na którą w budże-
cie miasta odłożono 39 tys. zł. 

Kilkaset metrów 
chodników
Tegoroczny plan budowy no-
wych i wymiany zniszczo-
nych chodników jest już nie-
mal zrealizowany. Po dwóch 
odcinkach chodnika w rejo-
nie skrzyżowania ulic Płoc-
kiej, Łowickiej i Gawłowskiej, 
nowym ułożonym obok blo-
ku Żeromskiego 37a, ekipy 
remontowe przeszły na Bo-
ryszew. Od kilku tygodni 
mieszkańcy mają nowy chod-
nik przy ul. Dywizjonu 303, 

biegnący od ulicy Łuszczew-
skich w kierunku dawnego 
klubu garnizonowego. Podob-
nie zakończyły się prace przy 

wymianie chodnika przy ul. 1 
Maja. Zniszczony asfalt zastą-
piła kostka brukowa dla pie-
szych i nowe zatoki postojowe 

dla samochodów. W sierpniu 
wymieniono jeszcze chodnik 
biegnący przed blokiem Za-
wadzkiego 5, z kolei przy ul. 
Farnej betonowe płyty zastą-
piła kostka brukowa. 

W ostatnich dniach sierp-
nia budowlańcy zabrali się tak-
że za wymianę płyt chodni-
ka biegnącego wzdłuż bloków 
1 Maja 9, 9a i 9b, aż do osiedlo-
wego placu zabaw. To nie ko-
niec, gdyż do wymiany będzie 
jeszcze chodnik przed blokiem 
1 Maja 9.  

Tablice informacyjne 
na finiszu
Jeszcze kilka dni potrwa mon-
taż tablic informacyjnych, wy-
konanych kosztem 95,2 tys. 
zł na zlecenie urzędu miasta 
przez fi rmę Elkam. Stylizowa-
ne tablice z motywem klawia-
tury fortepianu zobaczymy na 
ul. Piłsudskiego, Gawłowskiej, 
Płockiej, Warszawskiej, Staszi-
ca oraz w al. 600-lecia. Część z 
nich mocowana jest na ozdob-
nych słupkach, nawiązują-
cych do stylizowanych lamp 
oświetlenia ulicznego monto-
wanych w rejonie historyczne-
go centrum miasta. Już można 
je zobaczyć na całej ul. War-
szawskiej i Staszica, na odcin-
ku al. 600-lecia (między Poko-
ju a Warszawską) oraz na ul. 
Płockiej (między Warszawską 
a Gawłowską). Prace wykonuje 
ekipa drogowo-remontowa Za-
kładu Komunikacji Miejskiej.

Drogowy boom w mieście trwa
Do zakończenia prac na powiatowej ulicy Trojanowskiej zostało kilka tygodni. Trwa asfaltowanie pierwszego odcinka 
i wszystko na to wskazuje, że wykonawca dotrzyma ustalonego terminu. Z kolei ratusz kontynuuje program 
„Drogi zamiast błota”, oznacza główne ulice nowymi, chopinowskimi drogowskazami, nie zapomina też o chodnikach. 

Na wykonanie wszystkich prac w Trojanowskiej wykonawca ma 

czas do końca października

Nowy chodnik przed blokiem Zawadzkiego 5

W Małej i Gagarina jest już kanalizacja deszczowa, a wkrótce 

będzie asfalt
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Postępy prac widać gołym 
okiem. Przeprawa przez Pisię 
w Boryszewie powinna zo-
stać ukończona w grudniu. Z 
mostu będą mogły korzystać 
pojazdy o masie całkowitej po-
wyżej 50 ton.

Nowy most będzie przeprawą 
jednoprzęsłową o konstrukcji 
łukowej. Jak informuje rzecznik 
Mazowieckiego Zarządu Dróg 
Wojewódzkich, Monika Bur-
don, będzie on oparty na przy-
czółkach żelbetowych posado-
wionych na palach wierconych. 
Konstrukcję nośną wykonano z 
betonu zbrojonego i dodatkowo 
sprężonego. Przeprawa będzie 
szersza niż dotychczasowa. Sze-
rokość jezdni wyniesie 2 x 4 m, a 
chodników 2 x 2,5 m, co pozwoli 
na poprowadzenie w przyszłości 
w tym miejscu ścieżki rowerowej.

Most jest cześcią drogi wo-
jewódzkiej nr 705. Jego właści-
cielem i zarazem inwestorem 
jest Mazowiecki Zarząd Dróg 
Wojewódzkich.

- Aktualnie zakończyły 
się prace przy budowie kon-
strukcji mostu, zabetonowa-
na została płyta przeprawy. 
Do wykonania pozostały m.in. 
żelbetowe łuki współpracujące 
z płytą, ułożenie warstw bitu-
micznych  oraz roboty wykoń-
czeniowe - mówi Monika Bur-
don.

Całkowity koszt inwesty-
cji wynosi blisko sześć milio-
nów złotych (w tym rozbiór-
ka istniejącego mostu, budowa 
przeprawy tymczasowej oraz 
budowa nowego obiektu). 
Most na Pisi powinien zostać 
oddany do użytku do końca 
bieżącego roku. (mf)

Ponad pięć milionów złotych 
to wartość trzech miejskich 
inwestycji, które zrealizuje so-
chaczewska fi rma Sochbud. Za 
te pieniądze, do końca listopa-
da, zostaną poddane termo-
modernizacji budynki SCK w 
Boryszewie i Chodakowie oraz 
hala sportowa w Chodakowie. 

Wykonawca zamówił u pro-
ducentów nowe okna i drzwi, 
czeka na ich dostawę. Żeby nie 
tracić czasu wykonał już więk-
szość prac demontażowych.

- Z uwagi na pogodę pro-
wadzimy obecnie głównie pra-
ce wewnątrz budynków. Zgod-
nie z planem pełną parą z 
najważniejszymi pracami ru-
szymy w październiku – mówi 
Krystian Nowicki, prezes fi rmy 
Sochbud.

Ponad połowę z 5,1 
mln pochłonie remont hali 
(2.647.700 zł), gdzie prócz ty-
powych prac termomoder-
nizacyjnych planuje się także 
wzmocnienie konstrukcji da-
chu, wymianę jego pokrycia, 
rozbiórkę schodów zewnętrz-
nych, wymianę obróbek bla-
charskich, wykładziny na wi-
downi, odnowienie parkietu 
hali, malowanie ścian i sufi -
tów. 1.575.300 zł pochłonie 
termomodernizacja SCK przy 
ul. Chopina. W tym budyn-
ku planowane jest ocieplenie 
ścian zewnętrznych, piwnic, 
dachu, dojdzie do wymiany 
wszystkich drzwi i okien oraz 
modernizacji systemu grzew-
czego. Trzeci kontrakt na prace 
w SCK w Boryszewie wart jest 
877.100 zł.

Ruszyły trzy duże inwestycje

Most nabiera kształtów

Robert Małolepszy
robert.malolepszy@sochaczew.pl

Sprawa jest poważna. Nowy 
właściciel terenu – fi rma Se-
gromet, która kupiła Cerami-
kę Plecewice,  złożyła w staro-
stwie pismo, w którym określa, 
jak chce zagospodarować tere-
ny po dawnych  wyrobiskach. 
Przez lata działalności Cera-
miki wydobyto w tamtych re-
jonach ponad dwa miliony me-
trów sześciennych gliny, ziemi 
itd. Wyrobisko ma ponad 17 
hektarów powierzchni, średnią 
głębokość 11 metrów. 

W piśmie, jakie PPZM Se-
gromet złożyło w starostwie po-
wiatowym, władze fi rmy wy-
mieniają ponad 40 rodzajów 
materiałów, które chciałby sy-
pać do wyrobisk – wśród nich 
są  nie tylko odpady z budów 
autostrad, kruszywa budowla-
ne, ale też chociażby popioły z 
hut, elektrowni i inne tego typu, 
zapewne szkodliwe, substancje. 

Mieszkańcy już protestują 
– w pobliżu wyrobisk znajdu-
ją się przecież spore osiedla do-
mów jednorodzinnych, obok 
położone są też ogródki dział-
kowe, a z utworzonego w jed-
nym z wyrobisk akwenu korzy-
stają sochaczewscy wędkarze. 
Tereny leżą na granicy miasta 
Sochaczew i gminy Brochów, 
której mieszkańcy i władze też 
boją się przekształcenia daw-
nych wyrobisk w miejsce zwo-
żenia odpadów. 

- Zrobimy wszystko, by za-
trzymać ten rodzaj rekultywa-

cji. Nie ma i nie będzie naszej 
zgody na tego typu działania. 
Miasto w tej sprawie nie  wyda-
je decyzji, a tylko opinię, której 
starosta wprawdzie może nie 
wziąć pod uwagę, ale rozma-
wiałem już na ten temat ze sta-
rostą Jolantą Gontą. Nasza opi-
nia jest zgodna – nie można 
dopuścić do działalności szko-
dliwej dla mieszkańców. Moim 
zdaniem trzeba za wszelką cenę 
uniemożliwić zwożenie do  Ple-
cewic jakichkolwiek odpadów. 
Jak będzie trzeba, zaczniemy 
walczyć w sądzie i we wszelkich 
innych miejscach. Miasto w tej 
sprawie będzie bardzo stanow-
cze – deklaruje burmistrz Piotr 
Osiecki. 

- Dla mnie dobro miesz-
kańców będzie zawsze naj-
ważniejsze. Nie dopuszczę do 
skażenia terenu, ani na prowa-
dzenie działalności, która by-
łaby szkodliwa dla ludzi i śro-
dowiska. Dotyczy to zarówno 
terenu dawnych wyrobisk w 
Plecewicach, jak i wszystkich 
innych w powiecie. Będzie-
my bardzo szczegółowo badać 
wniosek fi rmy Segromet. Za-
żądamy wszelkich możliwych 
dokumentów, by sprawdzić za-
mierzenia nowego właścicie-
la zakładu. Jeszcze raz podkre-
ślę – nie ma i nie będzie zgody 
z mojej strony na jakiekolwiek 
działania niezgodne z prawem, 
choćby potencjalnie niosące za-
grożenia dla mieszkańców – 
deklaruje starosta sochaczew-
ski Jolanta Gonta. 

Nie ma zgody na szkodliwe 
odpady w Plecewicach
Nie ma i nie będzie zgody miasta na przywożenie do Plecewic odpadów w ramach 
rekultywacji byłych wyrobisk po upadłych zakładach Ceramiki Budowanej w 
Plecewicach. Decyzja nie należy wprawdzie do władz miasta, a starostwa powiatowego, 
ale oba samorządy mają na tę sprawę podobny pogląd – jednoznacznie negatywny!

Tereny dawnych wyrobisk mają powierzchnię 17 hektarów i dziś porośnięte są w większości bujną roślinnością

Komentarz firmy Segromet
O komentarz do sprawy zwró-
ciliśmy się do spółki Segromet. 
Odpowiedzi udzielił nam jej pre-
zes Włodzimierz Barbachowski.
(…) Głównym celem rekultywa-
cji jest możliwość przewiezienia 
mas ziemi, zlegających na 
terenie Cegielni w stare wyrobi-
sko. Następne ilości ziemi będą 
pozyskiwane z wierzchniej, 
około dwumetrowej warstwy 
terenu, pod którym znajdują się 
złoża gliny. Tak ogromne ilości 
ziemi, czyli w świetle prawa 
odpadów, muszą zostać gdzieś 
składowane, dlatego zapadła 
decyzja o rekultywacji starego 
wyrobiska. Niestety przez 
około 40-letni okres działania 
Cegielni powstał duży niedobór 
ilościowy gruntu, dlatego chcąc 
przeprowadzić rekultywację,  
należy ten grunt sprowadzić z 
zewnątrz. Trzeba pamiętać, że 
prawo dopuszcza pięcioletni 
okres wykonywania rekulty-
wacji, po jego przekroczeniu 
mogą zostać nałożone kary na 
wykonawcę.
Rozporządzeniu Ministra Środo-
wiska z dnia 11 maja 2015 r. w 
sprawie odzysku odpadów (Dz. 
U. 2015 poz.796), poza instala-
cjami i urządzeniami wyraźnie 
wskazuje, jakich odpadów 
można użyć do wypełnienia 
tego typu wyrobisk. Nasz projekt 
powstał wyłącznie w oparciu o 
rozporządzenie ministra i nie ma 
tu mowy o użyciu, do wypełnie-
nia naszego wyrobiska, odpa-
dów komunalnych lub odpadów 
niebezpiecznych. Przez cały 
okres wykonywania rekultywacji 
WIOŚ Oddział w Płocku będzie 
kontrolował tok wykonywania 
prac.
Trzeba zauważyć, że teren 
obecnie można nazwać dzikim 
wysypiskiem śmieci, ponieważ 
z każdej strony podrzucane 
są śmieci. Naszym celem jest 

przywrócenie terenu do stanu 
użyteczności, stworzenie terenu 
inwestycyjnego, który może po-
służyć do powstania przyszłych 
inwestycji w zależności od 
studium uwarunkowań i planu 
zagospodarowania przestrzen-
nego. Utrzymywanie obecnego 
stanu terenu jest zupełnie nie-
uzasadnione, ponieważ zagraża 
on środowisku i bezpieczeństwu.
Obecnie złożony wniosek do or-
ganu samorządowego nie koń-
czy formalnej drogi do uzyskania 
pozwolenia na rekultywację. 
Następnym etapem będzie uzy-
skanie pozwolenia od Marszałka 
Województwa Mazowieckiego 
na utylizację odpadów poprzez 
ich składowanie, poprzedzone 
raportem oddziaływania przed-
sięwzięcia na środowisko. Czyli 
obecne niepokoje mieszkańców 
są bardzo przedwczesne.
W naszym projekcie rekultywa-
cji nie ma mowy o odpadach 
niebezpiecznych. Uzupełnienia 
gruntu chcemy dokonać głównie 
pozyskiwaną ziemią własną i ze-
wnętrzną z dodatkiem różnego 
rodzaju żużli i popiołów. Terenu, 
w naszej opinii, nie można znisz-
czyć jakimiś odpadami, nieprze-
znaczonymi do tego celu.
Począwszy od lat 70. Cegielnia 
prowadziła kopalnię, nikt jednak 
nie zastanawiał się nad rekulty-
wacją powstających wyrobisk. 
Dlatego teraz, prowadząc 
produkcję ceramiki budowlanej, 
pozyskując glinę i odpadową 
ziemię, pragniemy zająć się 
kompleksowo całym terenem, 
nie pozostawiając na przyszłość 
dzikich, niezagospodarowanych 
terenów. Zrekultywowany teren 
ma posłużyć do dalszego roz-
woju, a nie do zdegradowania go 
poprzez - jak wynika z niepoko-
jów mieszkańców - stosowanie 
substancji niebezpiecznych.



512 września 2017  nr 19 (1293)
SOCHACZEWSKA

DOŻYNKI

W tym roku na to doroczne 
święto rolników zapraszali Jolan-
ta Gonta, starosta sochaczewski, 
Piotr Osiecki, burmistrz Socha-
czewa i ks. Zbigniew Żądło, pro-
boszcz parafi i pw. Św. Brata Al-
berta w Karwowie. 

Uroczystości dożynko-
we z udziałem delegacji wszyst-
kich gmin naszego powiatu roz-
poczęły się o godz. 12.00 mszą 
świętą odprawioną w intencji 
rolników. Tu nastąpiło poświę-
cenie wieńców dożynkowych i 
chlebów wypieczonych z mąki 
z tegorocznych zbiorów. Nato-
miast delegacje instytucji i fi rm 
związanych z rolnictwem zło-
żyły przygotowane dary ołta-
rza, wśród nich były przetwory, 
warzywa, owoce, kwiaty polne, 
wyroby pszczelarskie, pieczy-
wo.  Mszę dożynkową odpra-
wili wspólnie proboszcz ks. 
Zbigniew Żądło oraz ks. Piotr 
Żądło. 

W tym roku honory powia-
towych starostów dożynkowych 
pełnili Magdalena i Sławomir 
Kwiatkowscy, rolnicy, sadowni-
cy, którzy gospodarstwo prowa-
dzą wspólnie od 29 lat. Powiato-
wy chleb dożynkowy wykonała 
piekarnia Sylwestra Kaczmarka 
- przewodniczącego Rady Miej-
skiej w Sochaczewie. Z kolei wy-
konawcą powiatowego wieńca 
dożynkowego był Środowisko-
wy Dom Samopomocy w Socha-
czewie we współpracy z pracow-
nią Etnografi czną „Powsinianie”, 
działającą w ramach Wilanow-
skiego Centrum Kultury. 

Po mszy korowód dożyn-
kowy przeszedł na pobliski plac 
przy kościele, gdzie nastąpi-
ło ofi cjalne przywitanie uczest-
ników dożynek przez organi-
zatorów: Jolantę Gonta i Piotra 
Osieckiego. Głos zabrali rów-
nież goście, w tym: poseł na Sejm 
RP - Maciej Małecki, radny sej-
miku mazowieckiego - Adam 
Orliński a także Sławomir Zie-
liński, przewodniczący Rady 
Powiatowej MIR i Marlena Ko-
walska, kierownik placówki te-
renowej KRUS w Sochaczewie. 
Nie zabrakło pięknego obrzę-
du dzielenia chlebem a także po-
dziękowań m.in. dla partnerów, 
sponsorów dożynek oraz delega-

cji wieńcowych, w tym starostów 
gminnych. 

Tego dnia nie brakowało 
atrakcji, były występy muzycz-
ne, a część rozrywkową rozpo-
częła dobrze znana Sochaczew-
ska Orkiestra Dęta. Jak zawsze 
znakomicie zaprezentowała 
się młodzież z Sochaczewskie-
go Centrum Kultury - na lu-
dowo i rozrywkowo, w klimat 
muzycznej zabawy wprowadził 
zebranych zespół rozrywkowy 
AlboAlbo oraz znana teresiń-
ska grupa Teren C, laureat Pik-
niku Country w Mrągowie. W 
tym roku sceniczne występy za-
kończyły się dyskoteką z DJ Pia-
skiem. Były też konkursy: m.in. 
wiedzy rolniczej,  rozstrzygnięcie 
konkursu „Miodowe Przysma-
ki Ziemi Sochaczewskiej” (wy-
niki obok). Ponadto, na wszyst-
kich chętnych czekała darmowa 
grochówka ufundowana już po 
raz kolejny przez fi rmę Sime Pol-
ska, mającą swą siedzibę w So-
chaczewie przy ul. Warszawskiej. 
Radio Sochaczew prowadziło 
na miejscu studio otwarte, na-
dając relacje na żywo i rozma-
wiając z uczestnikami dożynek. 
Były też stoiska instytucji rolni-
czych, stragany z zabawkami, lo-
dami, watą cukrową czy obwa-
rzankami, a także z produktami 
pszczelarskimi i rękodziełem. 
Na najmłodszych czekało weso-
łe miasteczko, w tym darmowe 
„dmuchańce”. 

W tym roku partnerem stra-
tegicznym dożynek powiato-
wych była uznana fi rma z branży 
ubezpieczeniowej - PZU. Partne-
rami dożynek był zaś MODR 
oddział Bielice, Rada Powiatowa 
MIR oraz Sochaczewskie Cen-
trum Kultury. 

Starostwo Powiatowe w So-
chaczewie składa szczególnie 
podziękowanie Maciejowi Ma-
łeckiemu, posłowi ziemi socha-
czewskiej za zaangażowanie i 
okazaną pomoc przy organiza-
cji tegorocznego święta plonów. 
Podziękowania organizatorzy 
kierują również do sponsorów, a 
w tym roku byli to: Sime Polska, 
TUW - Wiesława Tomaszewska, 
Tęczowy Ogród, sklep Granit.

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

Powiatowe święto plonów
Dożynki to dla rolnika jeden z najpiękniejszych dni w roku - to święto plonów, radości i odpoczynku po ciężkiej pracy. Tradycyjnie już na 
początku września w formie sakralno-festynowej mieszkańcom wsi dziękujemy za trud włożony w zbiór plonów, którymi obrodziła ziemia. 
Dożynki powiatowe odbyły się w minioną niedzielę, 10 września w Karwowie. Zarówno pogoda, jak i uczestnicy tego wydarzenia nie zawiedli.

Miodowe wypieki nagrodzone
Za nami IX edycja konkursu cukierni-
czego pn. „Miodowe przysmaki Ziemi 
Sochaczewskiej”. Ofi cjalne ogło-
szenie wyników, wręczenie nagród 
zwycięzcom miało miejsce podczas 
dożynek powiatowych, które odbyły 
się w Karwowie 10 września.

Do konkursu można było zgłosić ciasta, 
ciastka, torty, tarty, pierniki itp. Warunek 
był jeden – wyroby te musiały zawierać 
miód. Komisja konkursowa w składzie: 
Anna Syperek (Starostwo Powiatowe), 
Grażyna Jędrysiak (Mazowiecki Ośro-
dek Doradztwa Rolniczego Bielice), 
Zygmunt Łukasiewicz (Powiatowe Koło 
Pszczelarzy), Sławomir Tomaszewski 
(Rada Powiatowa Mazowieckiej Izby 
Rolniczej), spośród 11 dostarczonych 
wypieków wybrała i nagrodziła najlepsze 
miodowe przysmaki ziemi sochaczew-
skiej. Przy wyborze produktu regional-
nego kierowano się zarówno walorami 

estetycznymi, jak i smakowymi. Wybór 
był naprawdę trudny, bo wykonanie 
niektórych ciast i ich przyozdobienie 
wymagały z pewnością cukierniczego 
kunsztu. 
Nagrody dla zwycięzców ufundowali orga-
nizatorzy konkursu, tj. starostwo, MODR, 
Koło Pszczelarzy i Izba Rolnicza, natomiast 
trzy najlepsze wyroby cukiernicze nagrodził 
burmistrz Sochaczewa.
„Miodowe Przysmaki Ziemi Sochaczew-
skiej” organizowane są w ramach dożynek 

powiatu sochaczewskiego, a rozstrzygnię-
cie konkursu ma miejsce w dniu imprezy. 
Tradycyjnie już przyznano nagrody za trzy 
pierwsze miejsca oraz dodatkowo nagrodę 
specjalną. Wszystkie pozostałe produkty 
zostały wyróżnione. Oto wyniki słodkiej 
rywalizacji: 
I miejsce – Joanna Sałacińska za babeczki 
„Przysmak pszczelarza”
II miejsce – Barbara Walendziak za ciasto 
„Cud, miód i orzeszki”
III miejsce – Anna Grzelak za ciasto „Placek 
miodowy”
Nagroda specjalna, ufundowana przez 
przewodniczącego Rady Powiatowej MIR 
Sławomira  Tomaszewskiego, trafi ła do Koła 
Gospodyń Wiejskich w Jasieńcu za ciasto 
„Pracowita pszczółka”.
Ponadto  wyróżnienia otrzymały: Justyna 
Barej, Wiesława Piecka, Renata Szyperek, 
Katarzyna Koterwa, Jolanta Koterwa, Ewa 
Chłystek i Katarzyna Kuracka.
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W chodakowskiej Szkole Pod-
stawowej nr 7 uczniów i ich 
rodziców powitał dyrektor 
Zbigniew Pakuła, a zaczął od 
wspomnienia o nowym par-
kingu przy szkole, który pla-
cówka zyskała dzięki budże-
towi obywatelskiemu. Prace 
zakończono w połowie sierp-
nia i właśnie na utwardzonym 
placu odbyła się inaugura-
cja roku szkolnego. Dyrektor 
zwrócił także uwagę na zmia-
ny w systemie edukacji i wy-
zwania związane z trzyletnim 
okresem przejściowym, gdy 
obok uczniów klas VII i VIII 
uczyć będą się jeszcze ostatnie 
roczniki gimnazjum. Głos za-
brał również wiceburmistrz 
Dariusz Dobrowolski. Przy-
pomniał, że tegoroczne inwe-
stycje w dzielnicy Chodaków, 
to nie tylko parking przy SP 7, 
ale też znajdujący się niedale-
ko szkoły park, czy termomo-
dernizacja hali sportowej, z 
której korzysta szkoła.

- Nie jest to jednak mo-
ment do rozmawiania o in-
westycjach. Jest to najlep-
szy czas, żeby życzyć wam, 
uczniom, wielu sukcesów w 
nauce, a rodzicom, żeby byli 
z was dumni – podkreślił wi-
ceburmistrz Dobrowolski.

Rozpoczęcie roku w 
Szkole Podstawowej nr 6 
(byłym Gimnazjum nr 2) 
było szczególne. Uczestni-
czyli w nim uczniowie klas 
II i III wygaszanego gim-

nazjum, siódmoklasiści 
(byli uczniowie SP 4) oraz 
trzy nowe I klasy złożone 
z 6 i 7-latków. Były kwia-
ty i podziękowania dla by-
łej dyrektor Teresy Zawi-
szy-Chlebowskiej, która 
przez 10 lat kierowała pla-
cówką. Szkoła przywitała 
też nową dyrekcję. „Szóst-
ką” od nowego roku kieru-
je Jadwiga Sikorska, która 
na swojego zastępcę powo-
łała Artura Wojtanowicza. 
W uroczystości wziął udział 
przewodniczący Rady Miej-
skiej w Sochaczewie, Sylwe-
ster Kaczmarek.

Z uwagi na pogodę więk-
szość uczniów SP nr 4 zaczęła 
nowy rok szkolny nie na tere-
nie patio, a z wychowawcami 
w klasach. Jedynie dzieci roz-
poczynające naukę w klasach 
I spotkały się w sali gimna-
stycznej z pełniącą obowiąz-
ki dyrektora Anną Kuliś oraz 
zastępcą burmistrza Mar-
kiem Fergińskim. Anna Ku-
liś życzyła dzieciom rozpo-
czynającym swoją przygodę z 
edukacją powodzenia i rado-
ści z przyswajania wiedzy. Z 
kolei Marek Fergiński przy-
pomniał inwestycje ratusza 
poprawiające warunki na-
uki i uprawiania sportu, jak 
np. budowę nowoczesnej sali 
gimnastycznej czy prace nad 
boiskiem wielofunkcyjnym, 
jakie ma powstać na tyłach 
hali.

- Rozpoczynający się 
rok jest przełomowy, bo 
związany z poważną refor-
mą oświaty. Wracają ośmio-
klasowe podstawówki, wy-
gaszane są gimnazja. Przez 
ostatnie miesiące intensyw-
nej pracy udało się nam tak 
przygotować sochaczewską 
oświatę, by nasi najmłodsi 
mieszkańcy spokojnie mo-

gli wrócić do swoich szkół 
- powiedział. - Zarówno ro-
dzicom jak i dzieciom życzę 
powodzenia. To będzie do-
bry rok.

Również z uwagi na po-
godę inauguracja roku 
szkolnego w boryszew-
skiej „dwójce” odbyła się w 
sali gimnastycznej. Ucznio-
wie poznali nowego dyrek-

tora, którym od 1 września 
jest Dariusz Kosiński. Dy-
rektor szybko nawiązał kon-
takt z dziećmi i ich rodzi-
cami. Przedstawił uczniom 
wychowawców każdej z 
klas, powiedział o planach 
usprawnienia pracy szko-
ły, wspomniał także o swo-
jej drodze zawodowej, któ-
ra doprowadziła go do nowo 

objętego stanowiska. W uro-
czystości wzięli udział m.in. 
wiceprzewodnicząca rady 
miasta Kamila Gołaszew-
ska-Kotlarz oraz przewod-
niczący rady rodziców SP 2 i 
radny miejski Adam Kloch. 
Dzieciakom życzyli samych 
sukcesów i tylko dobrych 
ocen.

(ap, seb, mf)

Rok zmian w szkołach
Ponad 3,2 tys. uczniów powitało w sochaczewskich placówkach nowy rok szkolny. Uczęszczać będą oni do sześciu podstawówek (w tym trzech 
z oddziałami gimnazjalnymi). Po dwumiesięcznym okresie przerwy wakacyjnej towarzyszyliśmy im w pierwszym dniu roku szkolnego 2017/18.

Rok szkolny w liczbach
W prowadzonych przez ratusz placówkach utworzono 
141 oddziałów, do których uczęszczać będzie ponad 
3,2 tys. uczniów, w tym prawie czterystu z nich do klas 
pierwszych.
Do najliczniejszej sochaczewskiej podstawówki (SP nr 4) 
chodzić będzie niemal 770 uczniów, do „najmniejszej” 
(SP nr 2) – ponad 320. Dziećmi i młodzieżą będzie 
zajmować się wykwalifi kowana kadra nauczycielska, 
dla której stworzono ponad 360 etatów.

W ostatnim dniu waka-
cji szeregi sochaczewskiej 
oświaty zasiliło dziesięcio-
ro nowych nauczycieli mia-
nowanych. Połowa z nich 
pracuje w Szkole Podstawo-
wej nr 4.

W sali konferencyjnej UM 
z-ca burmistrza Marek Fergiń-
ski, wraz z dyrektorem Miej-
skiego Zespołu Ekonomiczno-
-Administracyjnego Danutą 
Szewczyk-Kozłowską, najpierw 
odebrali ślubowanie, a chwilę 
potem wręczyli nauczycielom 
akty potwierdzające ich awans 

na stopień nauczyciela miano-
wanego. Wszyscy, którzy przy-
stąpili w wakacje do egzaminów, 
musieli wykazać się odpowied-
nim dorobkiem pedagogicz-
nym, udowodnić kwalifi kacje i 
zaangażowanie w pracę. 

Marek Fergiński zazna-
czył, że polscy nauczyciele mu-
szą nieustannie podnosić swo-
je kwalifi kacje, uczestniczyć w 
kursach, szkoleniach, studiach 
podyplomowych. Dodał, że 
miastu zależy, by w szkołach i 
przedszkolach uczyli najlepsi, 
dlatego cieszy go, że co roku od-
biera ślubowanie od kilkunastu 

nauczycieli awansujących na 
wyższy stopień zawodowy. 
Akty mianowania odebrali:

- Joanna Zielińska, nauczy-
ciel matematyki w Szkole Pod-
stawowej nr 4 

- Magdalena Sikora, na-
uczyciel j. angielskiego w Szko-
le Podstawowej nr 4 

- Bartosz Targaszewski, na-
uczyciel wf w Szkole Podstawo-
wej nr 4 

- Jakub Walczak, nauczyciel 
wf w Szkole Podstawowej nr 4 

- Tomasz Malesa, nauczy-
ciel wf w Szkole Podstawowej 
nr 4 

- Małgorzata Ksyna–Koper, 
nauczyciel wychowania przed-
szkolnego w Szkole Podstawo-
wej nr 2

- Justyna Sadowska-Kiełba-
sińska, nauczyciel w Miejskim 
Przedszkolu nr 3 

- Izabella Bińkowska, na-
uczyciel w Miejskim Przed-
szkolu nr 6

- Angelika Wałczuk, na-
uczyciel w Miejskim Przed-
szkolu nr 6 

- Agnieszka Gawrońska – 
nauczyciel języka angielskiego 
w Szkole Podstawowej nr 1.

(daw)

Dziesięcioro kolejnych nauczycieli mianowanych
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Co roku, na kilka dni przed 
końcem wakacji, w ratuszu od-
bywa się spotkanie burmistrza 
z dyrektorami wszystkich 
miejskich placówek oświaty. 
To okazja do podsumowania 
prac remontowych wykona-
nych latem, oceny przygoto-
wań do dziesięciu miesięcy 
nauki, analizy najnowszych 
ustaw czy rozporządzeń re-
gulujących funkcjonowanie 
polskiej oświaty i omówienia 
najpilniejszych spraw.

29 sierpnia w kramnicach 
spotkanie szefów jednostek 
oświaty miało szczególny cha-
rakter, gdyż w wyniku kon-
kursów i reformy oświatowej 
przywracającej ośmioklasowe 
podstawówki, zmienili się dy-
rektorzy połowy szkół i przed-
szkoli prowadzonych przez 
samorząd. Marek Fergiński, 
z-ca burmistrza nadzorujący 
m.in. sprawy edukacji, wrę-
czył czterem ustępującym dy-
rektorkom, w imieniu Piotra 
Osieckiego i szefa rady mia-
sta Sylwestra Kaczmarka, li-
sty z podziękowaniami za lata 
pracy na tych stanowiskach. 
Przypomnijmy, że Ewę Bryl-

ską na stanowisku dyrekto-
ra Miejskiego Przedszkola 
nr 6 w Chodakowie zastąpiła 
Anna Sobieraj, a Danutę Wal-
czuk w Miejskim Przedszko-
lu nr 7 - Zofi a Miszczak. Po-
dziękowania odebrały także 
Ewa Malinowska, przez dzie-
więć lat kierująca Szkołą Pod-
stawową nr 4, oraz Teresa Za-
wisza-Chlebowska dziesięć lat 
kierująca Gimnazjum nr 2.

Jak mówi Marek Fergiń-
ski, każda z dyrektorek może 
być dumna z bilansu swych 
dokonań. W czasie, gdy kiero-
wały tymi jednostkami przed-
szkole nr 7 przeniesiono z ul. 1 
Maja do nowej siedziby przy ul. 
Żwirki i Wigury i dostosowano 
niemal pusty obiekt do potrzeb 
najmłodszych, przy „czwór-
ce” zbudowano wartą ponad 4 
mln zł halę sportową i wymie-
niono cały system ogrzewania, 
a przedszkole nr 6 poddano 
pełnej termomodernizacji. Co 
ważniejsze, placówki rozwija-
ły swą działalność, angażowały 
się w kulturalne i sportowe ży-
cie miasta, skutecznie dostoso-
wywały ofertę do zmieniają-
cych się warunków, potrzeb i 
oczekiwań rodziców.  (daw)

Samorząd dziękuje

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Sochaczewski ratusz przystąpił 
do prowadzonego przez insty-
tut programu przesiewowych 
badań słuchu uczniów klas I 
szkół podstawowych. Na Ma-
zowszu obejmie on cztery mia-
sta na prawach powiatu oraz 
33 powiaty, w tym sochaczew-
ski. Badania zostaną przepro-
wadzone u dwóch roczników 
pierwszoklasistów – tych, któ-
rzy właśnie rozpoczęli naukę 
w podstawówkach (testy po-
trwają od października 2017 
do czerwca 2018 r.), oraz dzieci 
które do I klasy pójdą we wrze-
śniu 2018 roku (testy wykony-
wane będą między wrześniem 
a grudniem 2018 roku).

- Wstępnie szacujemy, że 
w tym roku szkolnym badanie 
obejmie 376 uczniów, a w przy-
szłym kolejnych 481. Zanim 
eksperci wejdą do szkół, ro-
dzice otrzymają materiały in-
formacyjne o akcji. Planowane 
są także spotkania poświęco-
ne tej tematyce, by do badań 
przekonać jak największą licz-
bę opiekunów, odpowiedzieć 
im na wszystkie pytania, wyja-
śnić wątpliwości - mówi wice-
burmistrz nadzorujący w ratu-
szu sprawy z zakresu oświaty, 
zdrowia i pomocy społecznej 
Marek Fergiński. 

Badanie audiometrycz-
ne nie boli, nie jest nawet nie-
przyjemne. W jego trakcie 
dziecko ma założone na gło-
wę słuchawki, a osoba przepro-
wadzająca test wysyła z audio-
metru dźwięki o różnej barwie 
(niskie, średnie, wysokie) i gło-
śności. Zadaniem dziecka jest 
podniesienie ręki lub naci-
śnięcie przycisku, gdy usłyszy 
dźwięk, co pozwala wyznaczyć 

próg słyszenia. Jeśli test wy-
padnie słabo, wykonany zo-
stanie jeszcze jeden oceniają-
cy centralne procesy słuchowe 
(badanie dźwiękami LINGA).

- Przypomnę, że bada-
nia są bezpłatne, ale wymaga-
ją zgody rodziców, do czego 
oczywiście gorąco zachęcam. 
Nie jest tajemnicą, że dziecko 
ze znacznym niedosłuchem 
ma trzykrotnie gorsze wyniki 

w nauce niż prawidłowo sły-
szący rówieśnicy, a chyba każ-
demu rodzicowi zależy, by 
jego dziecko dobrze się uczy-
ło, nie odstawało od reszty kla-
sy. Wczesne wykrycie wad to 
wczesne leczenie. Jeśli jest oka-
zja się zbadać, warto to zrobić 
– podkreśla Marek Fergiński.

Instytut Fizjologii i Pa-
tologii Słuchu to bardzo po-
ważny partner, którego zespół 
opracował metody, procedury 
i urządzenia służące do prze-
prowadzania badań przesie-
wowych, a objęto nimi ponad 
1 milion dzieci. Z jego badań 
wynika, że nawet co 5–6 dziec-
ko może mieć różnego rodza-
ju problemy związane ze słu-
chem, mające istotne znaczenie 
dla jego rozwoju i osiąganych 
wyników w nauce, przy czym 
60 proc. rodziców dzieci z nie-
prawidłowym wynikiem ba-
dania nie ma świadomości, że 
ich maluch ma problem ze sły-
szeniem. 

Najczęstszymi przyczyna-
mi pogorszenia słuchu są in-
fekcje górnych dróg oddecho-
wych, takie jak zapalenie ucha 
czy zatok, oraz hałas. Co istot-
ne, 60 procent uczniów oce-
nia hałas w szkole jako bardzo 
duży. A bardzo głośne dźwię-
ki mogą spowodował trwałe 
i nieodwracalne uszkodzenie 
słuchu. 

Zbadają wszystkich 
pierwszoklasistów
W ciągu dwóch lat we wszystkich miejskich szkołach podstawowych przebadany zostanie 
słuch ponad 850 pierwszoklasistów. Testy będą bezpłatne, a nad przebiegiem akcji czuwać 
będzie uznany w kraju i Europie ośrodek - Instytut Fizjologii i Patologii Słuchu w Warszawie.

BURMISTRZ MIASTA SOCHACZEW
ogłasza

I przetarg ustny nieograniczony na sprzedaż prawa własności nieruchomości na podstawie Uchwały Rady Miejskiej w Sochaczewie Nr XV/171/16 z dnia 24.05.2016r.

Lp. Nr ewidencyjny nieruchomości Oznaczenie w księdze wieczystej KW nr Powierzchnia w ha Położenie nieruchomości przy ul. Opis nieruchomości Przeznaczenie w planie  miejscowym Postąpienie  na przetargu Wadium Cena wywoławcza (brutto)
1 2 3 4 5 6 7 8 9 10

1. 976/96 PL1O/00021995/8
W dziale III – służebność gruntowa pasem szer.7,5m

1,2214 Wiskozowej w Sochaczewie Działka zabudowana, 
murowanym kominem 

ceglanym o wys. 81 mnpt

Brak planu.  W studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego miasta 

Sochaczewa – tereny produkcyjno - usługowe

6 000zł 30 000zł 550 000zł

Przetarg odbędzie się w dniu 24.11.2017r. o godz. 10.00 (sala konferencyjna, I piętro) w siedzibie Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16. Wadium należy wpłacić do dnia 
20.11.2017r. na konto sum depozytowych Gminy Miasta Sochaczew: Bank PeKaO S.A. I Oddział Sochaczew Nr 23 1240 1822 1111 0000 0719 8469. Wadium ulega przepadkowi, 
gdy osoba która przetarg wygrała, uchyla się od podpisania aktu notarialnego. Przed przystąpieniem do przetargu należy zapoznać się z regulaminem oraz warunkami przetargu, 
o których informacji udziela Wydział Mienia i Nadzoru Właścicielskiego. Gmina Miasta Sochaczew nie wykonuje prac związanych ze wskazaniem granic działek w terenie.

 Burmistrz Miasta Sochaczew
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KONDOLENCJE

Z ogromnym żalem przyjęliśmy 
wiadomość o śmierci

Renaty 
Trzos

od ponad 20 lat dyrektora 
Miejskiego Przedszkola nr 3 

w Sochaczewie.
Szczere wyrazy współczucia 

rodzinie i przyjaciołom 
przekazują

Przewodniczący 
Rady Miejskiej 

Sylwester Kaczmarek
wraz z radnymi Rady Miejskiej

Burmistrz Sochaczewa
Piotr Osiecki

wraz z pracownikami 
Urzędu Miejskiego

11 września zmarła nasza koleżanka, 
wieloletnia dyrektorka Miejskiego 

Przedszkola nr 3

Renata Trzos
Była nauczycielem z powołania, 

doskonałym pedagogiem 
i inspirującym szefem.

Szczere kondolencje Jej najbliższym 
przekazuje 

Rada Pedagogiczna oraz pracownicy 
administracji i obsługi

Miejskiego Przedszkola nr 3

Wyrazy szczerego współczucia i żalu 
z powodu śmierci 

Renaty Trzos
Dyrektor Przedszkola Miejskiego nr 3 

w Sochaczewie

Rodzinie i Najbliższym

składa 

Jolanta Gonta, starosta sochaczewski 
i

Andrzej Kierzkowski, przewodniczący 
Rady Powiatu w Sochaczewie 

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

W tegorocznym spotkaniu 
swój udział potwierdziły 
23 placówki z terenu woje-
wództwa mazowieckiego - 
Łubca, Podkońcy, Ruskiego 
Brodu, Tłuszcza, Karczewa, 
Przasnysza, Starych Świę-
cic, Serocka, Łazisk, Mińska 
Mazowieckiego, Miedznej, 
Ostrowi Mazowieckiej, Lip-
ska, Jedlanki, Wyszogro-
du, Żuromina, Żyrardowa, 
Warszawy.

- Łącznie spodziewamy 
się około 430 osób. Podczas 
spot ka nia poszczególne 
domy zaprezentują wystę-
py teatralne, wokalno-in-
strumentalne lub wysta-
wę prac wykonanych przez 
podopiecznych w ramach 
zajęć, jakie odbywają się w 
środowiskowych domach 
samopomocy. Od tego 
roku ŚDS-y mogą również 
prezentować indywidual-
ną twórczość podopiecz-
nych, np. dzieła poetyckie 
i grafi czne obrazujące we-
wnętrzne przeżycia tych 
osób - mówi dyrektor so-
chaczewskiego ŚDS Joanna 
Majewska. 

Każda placówka biorąca 
udział w przeglądzie otrzy-
ma nagrodę za udział, po-
nadto najlepsze występy 
oraz najładniejsza wystawa 
prac zostanie oceniona i do-

datkowo nagrodzona przez 
jury. 

- Każdy może przyjść 
i obejrzeć prezentacje sce-
niczne. To występy teatral-
ne, skecze, etiudy, popisy 
wokalno-instrumentalne. 
Przez cały dzień w holu 
SCK otwarta dla gości bę-
dzie także wystawa prac 
plastycznych, tzn. obra-
zów, rysunków, wyrobów z 
drewna, sznurka, cerami-
ki – zachęca Joanna Majew-
ska.

XVII przegląd rozpocz-
nie się o 10.00, chwilę póź-
niej zaplanowano występ 
iluzjonisty, a od 11.00 do 
13.00 pierwszą część pre-
zentacji scenicznych w wy-
kona niu podopiecznych 
ŚDS. W przerwach pomię-
dzy występami zaprezen-
tują się artyści ziemi so-
chaczewskiej. Od 14.00 do 

16.00 planowana jest dru-
ga część prezentacji scenicz-
nych, a ok. 17.00 ofi cjalne 
zakończenie przeglądu. 

Imprezę organizują mia-
sto Sochaczew i Środowi-
skowy Dom Samopomocy. 
Projekt w 80 procentach fi -
nansuje Ministerstwo Ro-
dziny, Pracy i Polityki 
Społecznej, które w maju 

rozstrzygnęło konkurs pt. 
„Oparcie społeczne dla osób 
z zaburzeniami psychicz-
nymi – edycja 2017”, przy-
znając naszemu ratuszowi 
48 tys. zł dofi nansowania. 
Dodajmy, że sochaczewski 
przegląd jest jednym z naj-
większych na Mazowszu. W 
imprezie bierze udział na-
wet 500 osób. 

W świecie marzeń
Po raz siedemnasty z całego Mazowsza zjadą do Sochaczewa podopieczni 
środowiskowych domów samopomocy, by pochwalić się swoimi obrazami, 
rzeźbami, opanowaniem sztuk scenicznych. XVII Mazowiecki Przegląd Twórczości 
Artystycznej Środowiskowych Domów Samopomocy pod hasłem „W świecie 
marzeń” odbędzie się 14 września, jak zawsze w chodakowskim SCK.

Tak bawili się uczestnicy ŚDS na ubiegłorocznym przeglądzie

11 września, po długiej 
walce z chorobą, w wieku 51 
lat zmarła wieloletnia dy-
rektorka Miejskiego Przed-
szkola nr 3 Renata Trzos. 

Renata Trzos ukończyła so-
chaczewskie Liceum Ogól-
nokształcące, studium wy-
chowania przedszkolnego, 
studia magisterskie w Wyż-
szej Szkole Pedagogicznej w 
Kielcach, podyplomowo za-
rządzanie oświatą oraz oli-
gofrenopedagogikę. 

Przez całe życie zawodo-
we związana była z Przed-
szkolem nr 3. Pracę w „trój-
ce” rozpoczęła w 1985 roku. 
W 1996 roku po raz pierw-
szy wygrała konkurs na sta-
nowisko dyrektora i była 
nim przez 21 lat. Do ostat-
niego konkursu, obejmu-
jącego kadencję 2016-2020 
przystąpiła w ubiegłym 
roku. Była bardzo wysoko 
oceniana przez rodziców, 
współpracowników, ale też 
przez instytucje sprawujące 
nadzór pedagogiczny nad 
przedszkolem. W 2002 roku 
otrzymała Złotą Odznakę 
ZNP, rok później Srebrny 
Krzyż Zasługi, w 2007 roku 
Złoty Krzyż Zasługi a w 
2008 Medal Komisji Eduka-
cji Narodowej. Wielokrot-

nie otrzymywała Nagrody 
Burmistrza Miasta. 

Z jej doświadczenia ko-
rzystało Mazowieckie Kura-
torium Oświaty powierza-
jąc Renacie Trzos funkcję 
opiekuna praktyk kierow-
niczych odbywanych przez 
słuchaczy kursów kwali-
fi kacyjnych Ośrodka Do-
skonalenia Nauczycieli w 
Warszawie. Od kilku lat 
kierowała największym so-
chaczewskim przedszko-
lem, tj. grupami w budynku 
głównym przy ul. Poprzecz-
nej oraz fi lią przedszkola 
utworzoną w Gimnazjum 
nr 2 (obecnie Szkoła Pod-
stawowa nr 6). 

Renata Trzos była osobą 
powszechnie lubianą i szano-
waną. Jej przedwczesne odej-
ście to wielka strata dla edu-
kacji, samorządu miejskiego i 
środowiska nauczycielskiego.

Redakcja „ZS”

Odeszła za wcześnie 



912 września 2017  nr 19 (1293)
SOCHACZEWSKA

ZA BARIERĄ PRAWA

Powoływał się na znajo-
mości w sądzie i zażądał 
k i l k ud z ie się c iu t y się c y 
złotych za pozytywne za-
kończenie sprawy cywil-
nej. Policjanci z Komendy 
Powiatowej w Sochacze-
wie i Komendy Wojewódz-
kiej zs. w Radomiu, zaj-
mujący się zwalczaniem 
korupcji i przestępczości 
gospodarczej, zatrzymali 
61-latka, któremu grozi 
teraz do 8 lat pozbawienia 
wolności.

 
Mieszkanka Sochaczewa 
powiadomiła policję, że jej 
dwaj synowie są uczestni-
kami postępowania toczą-
cego się w jednym z sądów 
cywilnych. To właśnie do 
zgłaszającej dotarł mężczy-
zna, który, powołując się na 
znajomości w sądzie, ofe-

rował pośrednictwo w po-
zytywnym zakończeniu 
sprawy. Za swoje usługi za-
żądał kilkadziesiąt tysię-
cy złotych. Policjanci zajęli 
się sprawą i szybko ustalili 
sprawcę, 61-letniego socha-
czewianina.

Mężczyzna został za-
trzymany i doprowadzo-
ny do Prokuratury Okręgo-
wej w Płocku, gdzie usłyszał 
zarzut z art. 230 Kodeksu 
Karnego, czyli o przestęp-
stwo przeciwko działalno-
ści instytucji państwowych 
oraz samorządu terytorial-
nego. Wobec podejrzanego 
zastosowano środek zapo-
biegawczy w postaci dozo-
ru policyjnego i poręczenia 
majątkowego. Za popełnio-
ne przestępstwo grozi mu 
do 8 lat pozbawienia wol-
ności.

Szczęśliwie zakończyły się 
poszukiwania 81–latka, któ-
ry wyszedł popołudniu na 
spacer i do wieczora nie wró-
cił do miejsca swego pobytu. 
Wyczerpanego mężczyznę 
znaleziono w lesie. W dzia-
łania zaangażowano łącznie 
44 policjantów i strażaków.

 
Informacja o zaginięciu 
mężczyzny dotarła do dy-
żurnego sochaczewskiej ko-
mendy około 20.00. Według 
zgłoszenia, 81-latek wziął 
ze sobą kijki do nordic wal-
king i wyszedł na spacer. 
Ponieważ od godziny 15.00 
nie było z nim żadnego kon-
taktu, poproszono o pomoc 
sochaczewskich munduro-
wych. Komendant powia-
towy ogłosił alarm dla so-
chaczewskich policjantów, 
którzy przyjechali szukać 
zaginionego mężczyzny. O 
pomoc w poszukiwaniach 
zwrócono się również do 

sochaczewskich strażaków, 
którzy powiadomili zastę-
py OSP. Przez dwie godziny 
mundurowi przeczesywali 
teren gminy Iłów w poszu-
kiwaniu seniora. Ustalono, 
że starszy mężczyzna wi-
dziany był w miejscowości 
Obory i tam skupiono się na 
dalszych poszukiwaniach. 
Tuż przed godziną 22.00, 
ochotnicy z Brzozowa Sta-
rego zauważyli na drodze 
ślady po kijkach, które pro-
wadziły wprost do lasu. W 
rowie wypełnionym wodą 
leżał zziębnięty i wyczer-
pany 81–latek. Natychmiast 
udzielono mu pomocy i we-
zwano karetkę pogotowia. 
Na szczęście okazało się, że 
życiu mężczyzny nic już nie 
zagraża. Poszukiwania zo-
stały szczęśliwie zakończo-
ne.

Policjanci dziękują wszyst-
kim osobom zaangażowanym 
w poszukiwania.

W pierwszy weekend wrze-
śnia, policjanci zostali zmu-
szeni do użycia broni. Na 
parkingu za urzędem gminy 
Sochaczew 23-latek, próbu-
jąc uciec przed funkcjonariu-
szami KPP, potrącił jednego 
z nich, a następnie zmusił 
patrol do pościgu. Młodemu 
mężczyźnie może grozić te-
raz do 5 lat pozbawienia wol-
ności oraz zakaz prowadze-
nia pojazdów do 15 lat.

 
Sochaczewscy policjanci pa-
trolowali w nocy z soboty 
na niedzielę okolice urzędu 
gminy w Sochaczewie. Tuż 
przed północą, na nieoświe-
tlonym parkingu za budyn-
kiem zauważyli zaparkowa-
nego Volkswagena Passata. 
Przy aucie stało dwóch męż-
czyzn, kolejni dwaj siedzie-
li wewnątrz pojazdu. Niety-
powe miejsce parkowania o 
tak późnej porze wzbudzi-
ło podejrzenia funkcjonariu-

szy, którzy postanowili wy-
legitymować mężczyzn. Gdy 
jeden z policjantów wysiadł 
z radiowozu i ruszył w stro-
nę volkswagena, jego kierow-
ca gwałtownie ruszył w jego 
kierunku. Ten odskoczył w 
ostatnim momencie, ale i tak 
został uderzony drzwiami.

Aby zatrzymać pojazd, 
po zastosowaniu procedu-
ry przed użyciem broni, poli-
cjant oddał kilka strzałów w 
kierunku pędzącego samo-
chodu. Kierowca passata nie 
zareagował. Policjanci roz-

poczęli pościg. Między ści-
ganym autem a radiowozem 
była duża odległość, więc gdy 
volkswagen skręcił w boczną 
ulicę udało mu się zgubić po-
ścig.

Ucieczka jednak nic nie 
dała młodemu kierowcy, po-
nieważ sochaczewscy krymi-
nalni szybko ustalili spraw-
cę zdarzenia. Okazało się, 
że jest nim 23-letni miesz-
kaniec gminy Iłów. Został 
zatrzymany i osadzony w 
policyjnym areszcie. W po-
niedziałek 4 września został 

doprowadzony do Proku-
ratury Rejonowej w Socha-
czewie, gdzie usłyszał zarzut 
zmuszenia przemocą do za-
niechania prawnej czynno-
ści służbowej oraz celowego 
niezatrzymania się do kon-
troli drogowej pomimo włą-
czonych sygnałów świetlnych 
i dźwiękowych w radiowo-
zie. Za pierwsze przestępstwo 
grozi mu do 3 lat pozbawie-
nia wolności. Za drugie już 
do 5 lat.

Wynika to z zaostrzenia 
w czerwcu przepisów od-
noszących się do ucieczek 
przed policjantami. Przed 
w prowadzeniem zmia n, 
pościg wymuszony przez 
23-latka zakwalifi kowany 
był jako wykroczenie. Od 
czerwca jest to przestępstwo 
zagrożone karą do 5 lat po-
zbawienia wolności. Sąd ob-
ligatoryjnie zakazuje pro-
wadzenia pojazdów od roku 
do 15 lat. (seb)

Chciał sprzedać wyrok

Odnalazł się zaginiony 81-latekPod urzędem gminy Sochaczew padły strzały

Śledztwo w sprawie 
DPS nabrało tempa
Od blisko czterech lat w Prokuraturze Okręgowej w Płocku toczy się śledztwo 
w głośnej aferze młodzieszyńskiego DPS. Co prawda znów zostało przedłużone, 
tym razem do 20 stycznia 2018 roku, jednak wszystko wskazuje na to, że 
wreszcie, w tym roku do sądu wpłynie pierwszy akt oskarżenia w tej sprawie.
Sebastian Stępień
sebastian.stepien@sochaczew.pl

Na początku 2014 roku w 
Sochaczewie doszło do kil-
ku spektakularnych zatrzy-
mań, w wyniku których za-
rzuty usłyszała m.in. była  
dyrektor Domu Pomocy 
Społecznej w Młodzieszy-
nie. 

Po pierwszej, przepro-
wadzonej w Prokuraturze 
Rejonowej w Sochaczewie, 
fazie śledztwa, postępowa-
nie ze względu na jego zło-
żoność przejęła Prokuratu-
ra Okręgowa w Płocku. To 
tam sprawa toczy się już bli-
sko 4 lata. 

W tym czasie płoccy 
prokuraturzy przeprowa-
dzali bardzo skrupulatne 
śledztwo, którego pierw-
szym głośnym efektem ma 
być skierowanie, najpóźniej 
w grudniu tego roku, aktu 

oskarżenia do sądu. Jak 
się jednak dowiedzieliśmy, 
nie będzie on wyczerpywał 
wszystkich wątków prowa-
dzonego śledztwa. 

Na tę chwilę prokura-
tura zdecydowana jest na 
wyłączenie z materiałów 
postępowania mocno udo-
kumentowanego wątku 
przywłaszczania premii i 
nagród. Przypomnijmy, że 
zdaniem prokuratury pra-
cownicy ośrodka otrzymy-

wali premie, których odbiór 
możliwy był jedynie w ka-
sie ośrodka, przy jednocze-
snym pokwitowaniu nie-
znanej sobie kwoty. W ten 
sposób pracownik mógł np. 
otrzymać kilkadziesiąt zło-
tych z premii kilkuset zło-
towej. 

Prokuratura wciąż bada 
pozostałe wątki śledztwa, 
m.in. przywłaszczanie pie-
niędzy i mienia pensjo-
nariuszy, fi kcyjne zatrud-

nienia członków rodzin, 
poświadczanie nieprawdy w 
dokumentach, udział osób 
nieuprawnionych w orga-
nizowanych przez DPS wy-
cieczkach, czy przekrocze-
nie uprawnień.

W toku postępowania 
wróciła też sprawa byłego wi-
cestarosty. Przypomnijmy, że 
pod koniec czerwca tego roku 
Janusz C. usłyszał cztery pro-
kuratorskie zarzuty, a niepra-
widłowości do jakich miało 
w związku z nimi dojść wy-
noszą blisko 40.000 zł.

Sprawa byłego wicestaro-
sty wróciła także w kontek-
ście rzekomego niedopełnie-
nia przez niego obowiązku 
powiadomienia organów ści-
gania o nieprawidłowościach 
w DPS. Prokuratura twierdzi, 
że z zeznań świadków wyni-
ka, iż miał o nich wiedzieć 
znacznie wcześniej, niż ru-
szyło postępowanie.
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Klub Wolontariuszy działa-
jący przy Miejskim Ośrodku 
Pomocy Społecznej włączył 
się w akcję pomocy osobom 
poszkodowanym w wyniku 
sierpniowych nawałnic. 

Tuż po przejściu huragano-
wego wiatru nad wojewódz-
t wem kujawsko-pomor-
skim grupa sochaczewian 
zainicjowała zbiórkę m.in. 
żywności, ubrań, wody i 
opatrunków. W akcję zaan-
gażowali się także wolon-
tariusze z MOPS organizu-
jąc szybką zbiórkę artykułów 

szkolnych dla dzieci Mirosła-
wa Sandera mieszkającego w 
Szynwałdzie w gminie So-
śno. Rodzinny dom Sande-
rów został zniszczony pod-
czas nawałnicy i ostatnią 
rzeczą, o jakiej mogli myśleć 
rodzice, było kompletowanie 
szkolnej wyprawki. Jak po-
wiedział nam opiekun Klubu 
Piotr Pętlak, w paczce znala-
zły się wszystkie niezbędne 
artykuły potrzebne dzieciom 
do rozpoczęcia edukacji oraz 
kolorowanki. Przed 1 wrze-
śnia dary trafi ły do poszko-
dowanej rodziny. (d) 

Przypominamy o trwają-
cej cały czas akcji zbiórki 
książek dla dzieci przeby-
wających w sochaczewskim 
szpitalu. 

Czytelnia dla najmłod-
szych powstała w grudniu 
2015 roku i mieści się na IV 
piętrze szpitala, w świetli-
cy oddziału pediatryczne-
go. Uruchomiono ją w ra-
mach ogólnopolskiej akcji 
„Zaczytani”, koordynowa-
nej w Sochaczewie przez Bi-
bliotekę Pedagogiczną. Na 
start do Biblioteki Małe-
go Pacjenta trafi ło prawie 

1300 książek podarowanych 
przez sochaczewian, ale po-
trzebne są kolejne. Kierow-
nik Biblioteki Pedagogicz-
nej Elżbieta Szczypińska 
apeluje o dalsze wspiera-
nie akcji, zachęca do przej-
rzenia domowej bibliotecz-
ki i sprawdzenia, czy są tam 
książki, z których nasze po-
ciechy już wyrosły. Książ-
ki można przynosić do Bi-
blioteki Pedagogicznej przy 
ul. Żeromskiego 39a, tel. 46 
862-27-16 (obok przychodni 
Mój Lekarz) lub bezpośred-
nio na Odział Pediatryczny 
Szpitala Powiatowego. (d)

Uczestnicy zajęć prowadzo-
nych w Środowiskowym Domu 
Samopomocy w Sochaczewie 
wzięli udział w dwóch intere-
sujących przedsięwzięciach. 
Pierwsze z nich to XIII Rajd 
Pieszy i Rowerowy Szlakami 
Puszczy Kampinoskiej”, dru-
gie – zawody spławikowe.

Rajd zorganizowany został 
przez Krajowe Stowarzyszenie 
„Przyłącz się do nas” i Środo-
wiskowy Dom Samopomocy 
w Łubcu. Wraz z 250 osoba-
mi i przewodnikami z Kam-

pinoskiego Parku Narodowe-
go, podopieczni naszego ŚDS 
przeszli lub przejechali rowe-
rem 20 km szlaków. Uczestni-
kom rajdu wręczono pamiąt-
kowe statuetki, upominki i 

podziękowania. Na zakończe-
nie imprezy podopieczni Śro-
dowiskowego Domu Samopo-
mocy w Łubcu zaprezentowali 
gościom spektakl „Podróże 
Pana Kleksa”.

Kilka dni później uczest-
nicy wzięli udział w Spławi-
kowych Zawodach Wędkar-
skich, zorganizowanych przez 
Polski Związek Wędkarski- 
Koło Miasto Sochaczew. Ośro-
dek reprezentowało siedmioro 
podopiecznych pod opieką te-
rapeuty Adriana Kamińskie-
go. Odnieśli oni znaczący suk-
ces. Sławomir Kacprzak zdobył 
pierwsze miejsce, a Krzysztof 
Chłystek drugie. Każdy uczest-
nik zawodów został obdarowa-
ny pamiątkowym dyplomem. 
(opr. ap)

Aktywny koniec lata podopiecznych ŚDS

Biblioteka Małego Pacjenta

Paczka dla ofi ar nawałnic

Z ogromnym żalem i smutkiem przyjęli-
śmy wiadomość o śmierci 

Henryki Nowickiej
wieloletniego pracownika 

Wydziału Rozwoju, a później 
Wydziału Inwestycji i Modernizacji 

Urzędu Miejskiego.

Szczere wyrazy współczucia rodzinie 
i przyjaciołom przekazują 

Burmistrz Sochaczewa
Piotr Osiecki

wraz z pracownikami Urzędu Miejskiego

Niewiele wiemy o skali zja-
wiska, bowiem rodzice 
rzadko zgłaszają takie przy-
padki. Nie zawsze chodzi 
o przemoc fi zyczną, cho-
ciaż szarpanie, popycha-
nie, uderzenie w twarz ma 
miejsce w wielu rodzinach. 
Najczęstszą formą przemo-
cy dzieci wobec rodziców 
jest przemoc psychiczna: 
krzyki, znieważenia, szan-
taż, wymuszenia, wyzwi-
ska, kradzieże, obrażanie 
w obecności innych osób.  
Dlaczego tak się dzieje? Dla-
czego młodzież jest coraz 
bardziej agresywna?

Wszyscy wiemy, że doj-
rzewanie to bardzo trud-
ny czas dla dzieci, ale chyba 
jeszcze trudniejszy dla ro-
dziców. Pojawiają się kon-
fl ikty, rodzice przestają być 
autorytetem, do tego do-
chodzą zmiany hormonal-
ne, drażliwość, huśtawka 
nastrojów. Nastolatki bun-
tują się przeciwko zasadom 
i normom ustanawianym 
przez dorosłych. Dziecia-
ki coraz gorzej radzą sobie 
z własnymi emocjami, poza 
tym wszędzie słyszą, że 
trzeba być zwycięzcą, a nie 
jakimś tam mięczakiem.  Z 
mediów, gier, fi lmów, wyle-
wa się przemoc, brutalność, 
chamstwo. Agresywny ko-

lega imponuje, bo wszyscy 
schodzą mu z drogi i ma to, 
czego chce.

Większość agresywnych 
dzieci pochodzi z rodzin, 
gdzie przynajmniej jedno 
z rodziców jest osobą agre-
sywną. Jednak nie jest to 

jednak regułą. Dzieci są in-
teligentne. Jeśli widzą, że ro-
dzice ulagają ich wpływom, 
pozwalają się źle traktować 
– zachowania agresywne są 
w ten sposób wzmacniane, 
często też się nasilają. Rodzi 
się pytanie, dlaczego rodzice 
nie szukają pomocy? Rodzi-
ce nie ujawniają tajemnicy 
rodzinnej, bo czują się upo-
korzeni, wstydzą się, oba-
wiają oceny swego rodziciel-
stwa, tego, że „nie dali rady”. 
Dziecko to wykorzystuje wi-
dząc, że jest bezkarne.

Możemy mówić o 
dwóch postawach rodzi-
cielskich sprzyjających roz-
wojowi zachowań agresyw-

nych ze strony dziecka:
Postawa nadopiekuń-

cza, pobłażliwa. Rodzic nie 
wyznacza granic, albo gra-
nice te są niejasne. Dziec-
ko może sobie na wiele po-
zwolić, ponieważ rodzice 
bagatelizują złe zachowa-

nie, często ustępują. Z cza-
sem zachowania agresywne 
stają się nawykiem, dziecko 
wyrasta w przekonaniu, że 
MUSI otrzymać wszystko 
czego chce, wszystkie meto-
dy zdobycia są dozwolone, a 
rodzic jest po to, aby speł-
niać oczekiwania.

Postawa rygorystyczna, 
karząca. Przeciwna do posta-
wy pobłażliwej. Rodzic po-
siada wszelką władzę, karze 
za najdrobniejsze przewinie-
nie, bez uprzedzenia. Nigdy 
nie wiadomo za co dziec-
ko dzisiaj zostanie ukarane, 
bywa też tak, że za to samo 
przewinienie kara jest bar-
dziej, albo mniej dotkliwa. 

Taka postawa rodzi w dziec-
ku przekonanie, że wygry-
wa zawsze silniejszy,  a kie-
dy jest się słabszym, trzeba 
się poddać. Wzrasta w po-
czuciu gniewu, niesprawie-
dliwości, poczucia krzywdy 
i przekonaniu o braku miło-

ści ze strony rodziców. Agre-
sja dziecka rzadko kierowana 
jest od razu przeciw rodzi-
com. Najczęściej dziecko od-
reagowuje na rodzeństwie, 
zdarzają się akty przemocy w 
szkole, wobec rówieśników. 
Stopniowo złość i agresja zo-
staje skierowana na rodzica. 
Od reakcji tego rodzica zale-
ży, czy będzie się nasilać, czy 
zostanie zatrzymana. Zachę-
cam do szukania pomocy 
specjalisty  w takiej sytuacji. 
Im wcześniej, tym łatwiej 
rozwiązać problem.  

Ewa Kajetaniak
Powiatowe Centrum 

Pomocy Rodzinie 
w Sochaczewie

„Być rodzicem i przeżyć”
Zwalczaj agresję w zarodku
Przemoc w rodzinie kojarzy się najczęściej z sytuacją, gdy rodzic znęca się nad 
drugim rodzicem lub swoim dzieckiem. Coraz cześciej jednak zdarza się, że 
sprawcami przemocy są nastolatki, które terroryzują własnych rodziców.
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Agnieszka Poryszewska
agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

Program Rodzina 500 plus 
działa od kwietnia ubiegłe-
go roku. Świadczenia przy-
sługują na dzieci własne, 
adoptowane lub znajdujące się 
pod opieką prawną do czasu 
ukończenia przez nie 18. roku 
życia. Jest nim objętych po-
nad 3,5 tysiąca dzieci z tere-
nu naszego miasta. Budżet na 
wypłaty w 2017 roku wyno-
si w ratuszu blisko 19 mln zł. 
Osoby, które w ubiegłym roku 
złożyły odpowiedni wniosek, 
mają zapewnione fi nansowa-
nie do września włącznie. A 
co potem?

Jeżeli chcemy dalej pobie-
rać pieniądze, musimy wypeł-
nić prosty formularz. Jeśli zło-
żyliśmy wniosek do 31 sierpnia 
sprawa jest prosta -  nie będzie-
my mieli żadnych przerw w 
wypłatach. Jak przekazali nam 
pracownicy Wydziału Polityki 
Społecznej i Ochrony Zdrowia 
UM, do końca sierpnia wnio-
ski złożyło ponad 2 tys. socha-
czewian. Pozostali, czyli około 
400 rodzin, muszą niestety li-
czyć się z przerwą w wypłacie 
500 plus.

- Gdy wniosek  złożo-
ny zostanie między 1 wrze-
śnia a 31 października, wy-

płaty należy się spodziewać 
do 30 listopada. Może się więc 
zdarzyć, że pieniądze za paź-
dziernik dostaniemy dopiero 
razem ze świadczeniami za li-
stopad, czyli z wyrównaniem 
- mówi naczelnik wydziału 
Joanna Kamińska.

Na wyrównanie nie mogą 
liczyć niestety osoby składa-
jące wniosek po raz pierwszy, 
gdy robią to np. kilka miesięcy 
po narodzinach dziecka. W ta-
kim przypadku liczyć będzie się 
tylko miesiąc złożenia wniosku, 
nie data narodzin. Jeżeli cho-

dzi o osoby składające wnio-
sek po raz pierwszy, w trakcie 
trwania roku kalendarzowego, 
to przysługujące im wypłaty re-
alizowane są na bieżąco. Naj-
częściej, jeżeli wniosek złożo-
no na początku miesiąca, pod 
koniec można się spodziewać 
pieniędzy na koncie. Osoby ta-
kie muszą jednak pamiętać, że 
we wrześniu należy powtórzyć 
procedurę, by być objętym pro-
gramem przez kolejny rok.

- Przypominamy, że na 
podstawie starego wniosku 
pieniądze dostaniemy do koń-

ca września, a na podstawie 
nowego będziemy mieli  re-
alizowane wypłaty od paź-
dziernika do końca wrze-
śnia 2018 r. Być może to już 
ostatni rok, gdy nabór wnio-
sków przebiega w tej formie. 
Wszystko wskazuje na to, że 
w przyszłym będziemy mogli 
składać je przez internet już 
od 1 lipca. Dzięki temu za rok 
pojawi się kolejne ułatwienie 
przy ubieganiu się o 500 plus 
– wyjaśnia Joanna Kamińska.

Wniosek o świadczenie 
możemy złożyć osobiście lub 

listem poleconym w urzędzie 
miasta. Składamy go tam, 
gdzie mieszkamy, a nie tam, 
gdzie jesteśmy zameldowa-
ni. Co więcej, wniosek może-
my też złożyć bez wychodze-
nia z domu, przez internet, i to 
na kilka sposobów: za pomo-
cą bankowości elektronicznej 
(oczywiście jeśli nasz bank ma 
usługę przyjmowania wnio-
sków o 500 plus), można też 
zrobić to za pomocą porta-
lu Emp@tia (www.empatia.
mrpips.gov.pl) albo elektro-
nicznej Platformy Usług Ad-
ministracji Publicznej ePUAP 
lub Platformy Usług Elektro-
nicznych ZUS czyli PUE ZUS 
(trzeba założyć na niej indy-
widualny profi l).

W niektórych przypad-
kach wypłaty z programu 
przysługują również na pierw-
sze dziecko (zarówno gdy jest 
ono jedynakiem, jak i gdy ma 
rodzeństwo). Obowiązuje wte-
dy kryterium dochodowe wy-
noszące 800 zł na osobę w 
rodzinie. Na dziecko niepełno-
sprawne kryterium jest wyż-
sze - wynosi 1200 zł na osobę 
w rodzinie. Rodziny starające 
się  o takie świadczenie, oprócz 
złożenia wniosku, muszą do-
starczyć do urzędu zaświad-
czenie potwierdzające osiąga-
ne dochody. W zależności od 

indywidualnej sytuacji oso-
by, ratusz może zażądać do-
datkowych dokumentów np. 
potwierdzających wiek dziec-
ka, jego sytuację prawną itp. 
Świadczenie wychowawcze na 
pierwsze dziecko w Sochacze-
wie pobiera ponad 1600 ro-
dzin, w tym blisko tysiąc na 
pierwsze i jedyne dziecko.

Warto pamiętać, że cały 
czas obowiązują przepisy do-
tyczące marnotrawienia pie-
niędzy z 500 plus. Jeżeli do 
ratusza dotrą sygnały o wy-
dawaniu świadczenia wycho-
wawczego niezgodnie z prze-
znaczeniem (np. pieniądze 
zamiast na wyprawkę szkolną 
idą na alkohol), pracownik so-
cjalny przeprowadza wywiad 
środowiskowy, by ustalić, jak 
faktycznie wygląda sytuacja. 
Gdy uniemożliwimy prze-
prowadzenie wywiadu środo-
wiskowego lub nie udzielimy 
wyjaśnień, może to spowo-
dować  odmowę przyznania 
świadczenia wychowawcze-
go. Gdy zaś świadczenie jest 
już wypłacane, może zostać 
wstrzymane albo pomoc pie-
niężna zamieniona na rzeczo-
wą. W Sochaczewie nikomu 
nie zabrano świadczenia, ale 
cztery rodziny miały zamie-
nione wypłaty gotówkowe na 
formę rzeczową. 

BURMISTRZ MIASTA SOCHACZEW
ogłasza

I przetarg ustny nieograniczony na sprzedaż prawa własności nieruchomości lokalowej wraz ze zbyciem prawa własności udziału w gruncie na podstawie Uchwały Rady Miejskiej w Sochaczewie Nr XXV/284/17 z dnia 24.05.2017r. 
Lp. Lokalizacja Pow. użytk. lokalu w m2 Opis lokalu Nr ewidencyjny nieruchomości Pow. działki Udział w działce Oznaczenie w księdze wieczystej KW Nr Wadium Postąpienie  na przetargu Cena wywoławcza lokalu użytkowego wraz z przynależnym udziałem w gruncie

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

1. ul. Mickiewicza 5 Lokal użytkowy nr H2
36,38

parter,
dwie sale sprzedażowe, wc 

2099/8 609 36387/141337 PL1O/00012864/5 5 000zł 1 000 73 000,00zł

I przetarg ustny nieograniczony na sprzedaż nieruchomości gruntowej na podstawie Uchwały Rady Miejskiej w Sochaczewie Nr XXV/283/17 z dnia 24.05.2017r.
Lp. Nr ewidencyjny nieruchomości Oznaczenie w księdze wieczystej KW Nr . Powierzchnia w ha Położenie nieruchomości przy ul. Opis nieruchomości Przeznaczenie w planie miejscowym Wadium Postąpienie  na przetargu co najmniej Cena wywoławcza (brutto)

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10

1. 174/43 PL1O/00029726/8
W dziale III – służebność przejścia i przejazdu zgodnie 

z art. 305[1]k.c.

0,0085 Targowa Działka niezabudowana Teren zieleni urządzonej i parkingów z dopuszczeniem 
nieuciążliwych usług

1 000,00zł
100zł 6 900,00zł

Przetarg  odbędzie się w dniu 20.10.2017r. o godz.10.00 (sala konferencyjna, I piętro) w siedzibie Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16. Wadium należy wpłacić do dnia 16.10.2017r. 
na konto sum depozytowych Gminy Miasta Sochaczew: Bank PeKaO S.A. I Oddział Sochaczew Nr 23 1240 1822 1111 0000 0719 8469. Wadium ulega przepadkowi, gdy osoba która przetarg 
wygrała, uchyla się od podpisania aktu notarialnego. Po uprzednim zgłoszeniu do Wydziału Mienia i Nadzoru Właścicielskiego Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16, IV piętro, pokój 
519, tel 862 - 22 - 35 wew. 331 istnieje możliwość obejrzenia lokalu użytkowego w dniu 16.10.2017r. Przed przystąpieniem do przetargu należy zapoznać się z regulaminem oraz warunkami 
przetargu, o których informacji udziela ww. wydział. Gmina Miasta Sochaczew nie wykonuje prac związanych ze wskazaniem granic działek w terenie.

Burmistrz Miasta Sochaczew

Czekają na kilkaset wniosków
Trwa przyjmowanie wniosków do programu Rodzina 500 plus na okres październik 2017 - wrzesień 2018. W Sochaczewie 
wsparcie w tej formie trafi a do około 2,5 tys. rodzin. Co należy zrobić, by nie stracić prawa do wypłat?
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Kolejny raz jedną z bardziej po-
pularnych wakacyjnych atrakcji 
było Sochaczewskie Kino Plene-
rowe. W pięciu seansach (6.07, 
20.07, 3.08, 17.08, 31.08) udział 
wzięło łącznie blisko 750 miesz-
kańców. Przepis na sukces tego 
przedsięwzięcia jest bardzo pro-
sty – internauci w głosowaniu 
sami wybierają jakie fi lmy chcą 
oglądać w letnie wieczory. Pro-
jekcje w tym roku odbywały się 
na plaży miejskiej. Firma zaj-
mująca się organizacją seansów 
zapewniała na każdy z nich 80 
leżaków. Na uczestników czekał 
też darmowy popcorn.

Około 600 sochaczewian 
bawiło się na piknikach rodzin-
nych, które odbyły się w sześciu 
punktach miasta. Były to place 
zabaw przy ul. Korczaka, Grun-
waldzkiej, Trojanowskiej, Cha-
browej, Kozubowskiego oraz 
przy ul. Żwirki i Wigury. 

Blisko 350 mieszkańców 
uczestniczyło w obchodach 
rocznicy wybuchu Powstania 
Warszawskiego „Sochaczewia-
nie na pomoc walczącej War-
szawie”. Ich główna część miała 
miejsce na pl. Kościuszki, gdzie 
odbyła się m.in. rekonstrukcja 
wymarszu sochaczewskiego 
oddziału AK „Skowronek” na 
ratunek walczącej stolicy. 

19 lipca w parku im. I. Gar-
bolewskiego spotkali się miło-
śnicy zwierząt. Jak co roku od-
był się tam piknik dla rodzin 
i domowych pupili, czyli „So-
chaczewski Zwierzyniec”. Pod-
czas pikniku odbyły się m.in. 
spotkania z lekarzem wetery-
narii, dogoterapeutą, behawio-
rystą, dla najmłodszych przy-
gotowano zabawy i konkursy. 
Skorzystało z nich prawie 250 
miłośników czworonogów. 

Wiele działo się też na 
wzgórzu zamkowym. W każ-
da niedzielę między godzi-
ną 15:00 a 18:00 każdy mógł 
skorzystać bezpłatnie z akcji 
„Przewodnik na zamku”. W 
wyznaczonych godzinach pra-
cownicy Muzeum Ziemi So-
chaczewskiej i Pola Bitwy nad 
Bzurą oprowadzali chętnych 
po ruinach i przybliżali historię 
naszej warowni. W tygodniu 
poprzedzającym uroczystości 

upamiętniające uczestników 
powstania warszawskiego Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej i 
Pola Bitwy nad Bzurą zorgani-
zowało warsztaty historyczno-
-patriotyczne. Grupa zwiedziła 
m.in. pola zrzutu akcji „Jacket” 
i miejsca boju Cichociemnych 
z żandarmami niemieckimi, 
które miały miejsce 28 grudnia 
1941 roku. Uczestniczyła też w 
warsztatach ze strzelania.

135 osób uczestniczyło z 
kolei we wspólnych, cyklicz-
nych zajęciach zumby, które 
prowadziła Ewa Osińska. Tre-
ningi odbywały się również w 
malowniczej scenerii Zamku 
Książąt Mazowieckich.

Wystawa fotografi i Czesła-
wa Czaplińskiego, wraz z roz-
strzygnięciem konkursu fo-
tografi cznego, przyciągnęła 
ponad setkę gości. Wydarze-
nie połączone było z otwar-
ciem  wystawy zdjęć artysty za-

tytułowanej „Śladami Chopina 
w Warszawie i na Mazowszu” 
oraz koncertem fortepiano-
wym Krzysztofa Książka. 

Trzecie Święto Bzu-
ry – wspólne przedsięwzięcie 
„Expressu Sochaczewskiego” 
oraz Urzędu Miasta przycią-
gnęło 250 osób. Gwiazdą im-
prezy był zespół Jary Oddział 
Zamknięty. 

Półkolonie i kolonie zor-
ganizowane przez Wydział 
Polityki Społecznej i Ochro-
ny Zdrowia UM trwały od 26 
czerwca do ostatnich dni sierp-
nia. Ratusz wydał na ten cel 110 
tys. zł. Dzieciaki wyjechały m. 
in. nad Narew, do Sarbinowa i 
Osiecznej. Z oferty obejmującej 
półkolonie w Szkole Podstawo-
wej nr 3 oraz wyjazdy na turnu-
sy kolonijne oraz obozy skorzy-
stało łącznie 265 dzieci. Władze 
miasta od lat organizują waka-
cyjną akcję wspierającą dzieci 
wychowujące się w rodzinach 
o trudnej sytuacji, np. material-
nej, tj. dofi nansowują letni wy-
poczynek, a rodzice ponoszą 
tylko symboliczne opłaty (15 
zł za półkolonie w SP nr 3, 50-
60 zł za wyjazd na kolonie bądź 
obóz). Lista dzieci biorących 
udział w wakacjach fi nanso-
wanych przez UM jest tworzo-
na we współpracy ze szkolnymi 
pedagogami.

Warsztaty w SCK
Tegoroczne Letnie Warsz-
taty Artystyczne organizo-
wane przez Sochaczewskie 
Centrum Kultury odbywały 
się od 26 czerwca do 7 
l ipca,  jednocześnie  we 
wszystkich  budynkach 
SCK. Wzięło w nich udział 
232 dzieci.

Spotkania odbywały się od 
poniedziałku do piątku w 
godzinach od 9.00 do 14.00. 
Wzięły w nich udział dzieci w 
wieku od 6 do 12 lat.  Zajęcia 
miały charakter artystyczno-
-edukacyjny, a prowadzili je 
instruktorzy SCK. W progra-
mie znalazły się warsztaty  
plastyczne, taneczne, mu-
zyczne, teatralne oraz z za-
kresu nauki śpiewu. Ponadto 
we wszystkich budynkach 
odbywały się zajęcia dodat-
kowe - Stanisław Osiecki po-
prowadził warsztaty  szacho-
we, a  Łukasz Kuciński uczył 
dzieci tworzenia komiksów. 
Uczestnicy spotkali się rów-
nież z psychologami: Iwoną 
Szczepańską i Adrianną 
Szczepanik oraz policjantami 
z Wydziału ds. Profi laktyki 
Społecznej, Nieletnich i Pato-
logii sochaczewskiej komen-
dy. To jeszcze nie koniec. W 
dniach 28-30 czerwca odbyły 
się wyjazdy na Lekcje Mu-
zealne organizowane przez 
Muzeum Fryderyka Chopina 
w Żelazowej Woli, połączone 

z plenerem malarskim na te-
renie parku. Z kolei w dniach 
5-7 lipca odbyły się wycieczki 
do Klubu Jeździeckiego Da-
isy, gdzie dzieci uczestniczyły 
w organizowanych przez 
animatorów grach i zaba-
wach plenerowych. Każdy 
uczestnik Letnich Warszta-
tów Artystycznych otrzymał 
ponadto karnet wstępu do 
Centrum Zabaw dla Dzieci 
Świat Dziecka. 
W kolejnych tygodniach 
wakacji  SCK zaproponowało 
najmłodszym mieszkańcom 
udział w dyżurach artystycz-
nych. W godzinach 9.00-
12.00 dzieci przebywały pod 
opieką animatora lub dyżuru-
jącego instruktora SCK. (ap)

Pikniki, seanse, koncerty, kolonie

WAKACJE W MIEŚCIE - PODSUMOWANIE

Sochaczewskie lato w mieście, odbywające się pod patronatem ratusza, to coraz szersza oferta dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych. Pracują na nią miejskie instytucje kultury i sportu a także organizacje NGO oraz lokalne fi rmy. 
W tym roku z wakacyjnych propozycji skorzystało dwa i pół tysiąca osób.

ZUMBA na wzgórzu zamkowym
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Od początku wakacji na 
każdym obiekcie odbywa-
ły się różnego rodzaju im-
prezy sportowe i rekreacyj-
ne dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych: turnieje siat-
kówki, piłki nożnej, festy-
ny dla dzieci, turnieje tenisa 
stołowego i tenisa ziemne-
go. Największą imprezą był 
XVIII Rodzinny Rajd Ro-
werowy im. Tadeusza Kraw-
czyka. Wzięło w nim udział 
około 700 cyklistów. 

MOSiR wprowadził też 
m.in. promocyjne ceny na 
basenie oraz możliwość 
bezpłatnego korzystania z 
kortu tenisowego oraz hal 
sportowych. 

Hala, Karwowo, 
place zabaw
- Z hali sportowej przy ul. 
Kusocińskiego trzy razy w 
tygodniu korzystali teni-
siści stołowi oraz codzien-
nie judocy. Regularnie go-
ścili u nas grający w piłkę 
nożną i koszykówkę, kon-
dycję trenowali też strażacy 
i policjanci. Na boiskach w 

Karwowie rozegrano czte-
ry amatorskie turnieje w 
siatkówkę plażową  i piłkę 
nożną. Na tamtejszym pla-
cu zabaw odbył się festyn 
dla dzieci, dwa inne festy-
ny zorganizowano w ogród-
ku jordanowskim przy al. 
600-lecia i jeszcze jeden w 
hali sportowej przy ul. Ku-
socińskiego. W tym samym 
obiekcie rozgrywane były 
trzy turnieje z cyklu Grand 
Prix Sochaczewa w Tenisie 
Stołowym. Ponadto 1 sierp-
nia odbył się turniej koszy-
kówki z okazji 73 rocznicy 
wybuchu powstania war-
szawskiego, organizowany 
przez UKS MOSiR Basket 
Sochaczew – podsumowuje 
koordynator imprez, Rena-
ta Kubik.

Obiekty w Chodakowie
Do dyspozycji mieszkań-
ców oddano halę sporto-
wą, boisko ze sztuczną na-
wierzchnią, dwa boiska 
do siatkówki plażowej, si-
łownie zewnętrzne. Po-
nadto wiele wydarzeń w 
te wakacje miało miejsce 
w obiektach sportowych 
w Chodakowie. Z ramie-

nia MOSiR za ich organi-
zację odpowiadała Izabela 
Wojdyno. 

- Pierwszą wakacyjną 
imprezą zorganizowaną na 
obiektach przy ul. Chopi-
na 101 były III Mistrzostwa 
Sochaczewa w podciąga-
niu na drążku i pompkach, 
w których wystartowało 14 
zawodników. W lipcu od-
było się Grand Prix Socha-
czewa w Siatkówce Plażo-
wej, składające się z siedmiu 
turniejów eliminacyjnych i 
fi nału. W zawodach wzięło 
udział łącznie 39 par. Z ko-
lei w sierpniu odbył się Tur-
niej Czterech Miast w Siat-
kówce plażowej. Rozegrano 
także Wakacyjny Turniej 
Piłki Nożnej, w którym wy-
stąpiło dziewięć ekip. Z wa-
kacyjnych imprez sporto-
wych  skorzystało około 280 
osób – podsumowuje  Iza-
bela Wojdyno.

Plaża miejska
Kolejnym obiektem zarzą-
dzanym przez MOSiR jest 
plaża miejska. Organizo-
wane są tam turnieje w siat-
kówkę plażową i funkcjonu-
je wypożyczalnia kajaków. 

Pracownikiem MOSiR od-
powiadającym za to miejsce 
jest Marzena Kacprzak. 

- W wakacje rozegra-
liśmy cykl Rodzinnego 
Grand Prix Sochaczewa w 
Siatkówce Plażowej, którego 
fi nał miał miejsce 26 sierp-
nia. Poza tym odbył się tur-
niej siatkówki towarzyszący 
III Świętu Bzury. Cały czas 
dużym zainteresowaniem 
cieszy się wypożyczalnia 
kajaków. Od 25 czerwca do 
końca sierpnia wypożycza-
liśmy sprzęt ponad 700 razy 
– mówi Marzena Kacprzak.

Ogromnym zaintereso-
waniem cieszyła się miej-
ska pływalnia „Orka” przy 
ul. Olimpijskiej. Jak infor-
muje szef sochaczewskiego 
WOPR, Patryk Sobieraj, w 
dwa wakacyjne miesiące za-
rejestrowano blisko 30 ty-
sięcy wejść na basen – 15.121 
w lipcu i 13.587 w sierpniu. 

- W tym czasie organi-
zowaliśmy także kursy na-
uki i doskonalenia pływa-
nia. W wakacje z naszej 
oferty szkoleniowej skorzy-
stało prawie 300 dzieci, w 18 
grupach – dodaje Patryk So-
bieraj.

Nie tylko plaża
WAKACJE W MIEŚCIE - PODSUMOWANIE

Choć kluby miały przerwy w rozgrywkach ligowych, to w lato odbyło się wiele imprez i zawodów 
sportowych. Ich organizatorem był Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji. MOSiR opiekował się także plażą 
miejską, kąpieliskiem i wypożyczalnią kajaków. Tylko przez basen przewinęło się blisko 30 tysięcy osób.

Latem kajaki były wypożyczane blisko 700 razy

W każdej dzielnicy odbył się przynajmniej jeden piknik rodzinny

Siatkówka plażowa - jedna z propozycji MOSiR na lato

XVIII rodzinny rajd im. Tadeusza Krawczyka

„Sochaczewski Zwierzyniec” w parku Garbolewskiego Nowo otwarte miejsce do kąpieli było hitem tegorocznych wakacji
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Po przeprowadzonych nie-
dawno inwestycjach placów-
ka jest w trakcie jednego z naj-
bardziej udanych sezonów w 
swojej historii. Jak mówi kie-
rownik muzeum, Radosław 
Konieczny, pod koniec sierp-
nia udało się wyrównać liczbę 
pasażerów pociągu RETRO z 
najlepszego do tej pory sezo-
nu letniego w 2015 roku, czy-
li około 12.500 osób. A przed 
placówką jeszcze cały wrze-
sień, więc po cichu liczy na bli-
sko 15.000 pasażerów. 

- Przeprowadzone w tym 
roku renowacje sprawiły, że 
w pewien sposób otworzy-
liśmy się na miasto – mówi 
Radosław Konieczny. - Prze-
niesienie głównego wejścia 
na ulicę Licealną sprawiło, 
że czujemy się bliżej miasta. 
Ale to nie jedyne działania. 
W tym miejscu chciałbym 
gorąco podziękować wła-
dzom ratusza za życzliwość 
i profesjonalizm przy wspól-
nym projekcie organizowa-
nia grup zwiedzających z so-
chaczewskich szkół.

Na pewno duży wpływ 
na tak udany sezon ma rów-
nież powrót na tory zabyt-
kowego parowozu. Po grun-
townym, kosztującym 600 
tys. zł remoncie (sfi nanso-
wanym przez Urząd Mar-
szałkowski) na wąski tor 
wyjechała lokomotywa PX 
29. Przejazd tą jednostką to 
magnes ściągający turystów 
z całego świata.

- Mieliśmy w tym sezo-
nie gości nawet z Arabii Sau-
dyjskiej, którzy chcieli wynająć 
cały skład na wycieczkę z So-
chaczewa do Żelazowej Woli – 
opowiada Radosław Koniecz-
ny. - Co prawda, z oczywistego 
powodu, czyli braku trakcji, nie 
mogliśmy spełnić tego życze-
nia. Panowie przystali jednak 
na propozycję, że dojadą do 
Chodakowa i dalszą trasę po-
konają autobusem. Parowóz ze 
składem czekał na nich, aż wró-
cą z Domu Urodzenia F. Cho-
pina.

Parowóz jest zdecydowa-
nie atrakcyjniejszy dla tury-
stów, niż jednostka z silnikiem 
spalinowym, która kursowała 
na sochaczewskich wąskich to-
rach przez ostatnie 6 lat.

- Nie wszyscy wiedzą jed-
nak, że przygotowanie prze-
jazdu lokomotywą to ogrom-
ne przedsięwzięcie – opowiada 
R. Konieczny. - Żeby wyruszyć 
w trasę o godzinie 10.00, ma-
szynista musi przyjść do pracy 
o piątej rano. Wtedy zaczyna 
się skomplikowane rozpala-
nie pod kotłem. Lokomotywa 
z silnikiem diesla wymaga je-
dynie zatankowania i jest goto-
wa do drogi. Mimo to maszy-
niści są zgodni, że to „ciuchcia” 
ma duszę.

Z kolei remont i zaadap-
towanie dawnego przed-
szkola kolejowego sprawiło, 
że ekspozycja jest bardziej 
spójna. Teraz zwiedzający, 
po kupieniu biletu, mogą za-
cząć od obejrzenia ekspo-
zycji na którą składają się 
dawne urządzenia kolejo-
we, dokumenty, mundury, 
czy modele parowozów. Stąd 
przez skansen, szczelnie za-
stawiony zabytkowym tabo-
rem, przechodzą na peron, z 
którego odjeżdża pociąg do 
Puszczy Kampinoskiej.

- Doskwiera nam to, że od 
wielu lat obsługujemy tylko 
jedną, w dodatku nieszcze-
gólnie długą trasę – mówi 
Radosław Konieczny. - Ten 

produkt turystyczny, także z 
uwagi na jedną z niewielu w 
Europie sprawnych lokomo-
tyw parowych, jest bardzo 
atrakcyjny. Od lat walczymy 
o rozszerzenie naszej oferty 
i przywrócenie historyczne-
go połączenia z Wyszogro-
dem. Tam atrakcją porówny-
walną z ogniskiem w Osadzie 
Puszczańskiej w Tułowicach, 
mógłby być rejs tramwajem 
wodnym. W tym momencie 
problemem jest już tylko fi -
nansowanie projektu. Liczy-
my, że w najbliższym czasie 
PKP przekaże teren, dzięki 
czemu będziemy mogli apli-
kować o środki zewnętrzne. 
Jednocześnie staramy się do-
prowadzić do odtworzenia 
trakcji w oparciu o działania 
organizacji pozarządowych. 
Naszym marzeniem jest też 
utworzenie linii z Sochacze-
wa do Żelazowej Woli, co po-
łączyłoby dwie duże atrakcje 
turystyczne w naszej okolicy.

Śmiałe plany rozbudowa-
nia trakcji sprawiły, że jeden 
sprawny parowóz może już 
niedługo nie wystarczyć. Na 
szczęście w zasobach placów-
ki są jeszcze dwa pojazdy paro-
we, które relatywnie niedużym 
nakładem udałoby się urucho-
mić. Muzeum już szuka pie-
niędzy na ten cel.

- Obecnie posiadamy jed-
ną sprawną lokomotywę pa-
rową i nie daj Boże, żeby ule-
gła jakiejś awarii – mówi 

Radosław Konieczny. - Na 
wszelki wypadek w progra-
mie wycieczki do Tułowic 
zastrzegamy, że w wyjątko-
wych sytuacjach skład może 
ciągnąć lokomotywa z silni-
kiem diesla.

Dużym wyzwaniem jest 
pilnowanie, by muzealny ta-
bor się nie zmniejszył, bo odre-
staurowane zabytkowe pojaz-
dy stanowią obiekt pożądania 
wielu prywatnych, jak i pań-
stwowych instytucji.

- Przynajmniej raz w 
miesiącu otrzymuję zapyta-
nie, czy nie oddałbym któ-
rejś lokomotywy, bo świet-
nie wyglądałaby przed 
stacją PKP, urzędem miasta, 
czy jako pomnik na środku 
ronda – opowiada Radosław 
Konieczny. - O ile jeszcze 30 
lat temu pozyskanie takiego 
pojazdu nie stanowiło pro-
blemu, bo koleje wąskotoro-
we były likwidowane na te-
renie całego kraju,  to dziś 
dobrze zachowane pojazdy, 
to prawdziwe unikaty. Cza-
sem otrzymuję pisma wręcz 
z żądaniem oddania które-
goś parowozu, bo w jakichś 
tam latach jeździł w oko-
licach danego miasta. Od-
pisuję wtedy grzecznie, że 
gdyby od lat 80. ciuchcie nie 
trafi ały do Sochaczewa, nikt 
by się nimi nie zaopiekował 
i skończyłyby jak wiele in-
nych z tamtego okresu, po-
cięte „na żyletki”.

Udany sezon wąskotorówki
Dla Muzeum Kolei Wąskotorowej w Sochaczewie – Filii Stacji Muzeum to może 
być rekordowy rok, z około 30 tysiącami zwiedzających. Magnesem przyciągającym 
turystów jest m.in. unikatowa lokomotywa, która po trwającym kilka lat 
gruntownym remoncie wróciła na trasę Sochaczew – Puszcza Kampinoska.

23 i 24 września w Domu 
Urodzenia Fryderyka Cho-
pina szczególnie mile wi-
dziane będą osoby starsze. 
W ramach akcji „60+ Kul-
tura” Żelazowa Wola pro-
ponuje zwiedzanie wysta-
wy stałej, czasowej i parku 
otaczającego dom kompo-
zytora. 

Część pierwsza każdego 
z weekendowych spotkań 
to zwiedzanie z przewod-
nikiem Domu Urodzenia 
Fryderyka Chopina. Znaj-
dująca się w nim ekspozy-
cja stała opisuje relacje łą-
czące rodzinę Chopinów 
ze Skarbkami, właścicie-
lami majątku w Żelazo-
wej Woli, historię założe-
nia muzeum i parku a także 
wkład pokoleń w tworzenie 
muzeum w miejscu, gdzie 
na świat przyszedł Fryde-

ryk Chopin. Goście zwiedzą 
też wystawę czasową „No-
woczesność i tradycja. Park-
-pomnik w Żelazowej Woli” 
poświęconą stworzonej w 
międzywojniu kompozy-
cji architektoniczno-parko-
wej otaczającej Dom Uro-
dzenia Fryderyka Chopina. 
To m.in. unikatowe mapy, 
plany, szkice robocze ma-
łej architektury, akwarele-
-studia kompozycji krajo-
brazowych.

Sobota i niedziela: godz. 
11.00 – zwiedzanie wystawy 
stałej i wystawy czasowej; 
13.00 – zwiedzanie wystawy 
stałej i parku (oprowadza-
nie w języku angielskim); 
14.00 – zwiedzanie wystawy 
stałej i parku. Miejsca moż-
na rezerwować pisząc na ad-
res: zelazowawola.rezerwa-
cje@nifc.pl.

(daw)

Weekend z seniorami

W ostatni dzień sierpnia 
sochaczewscy samorzą-
dowcy i działacze „Solidar-
ności” jak co roku uczcili 
rocznicę podpisania Poro-
zumień Sierpniowych. 

Hołd ofi arom stanu wojen-
nego i innych represji stoso-
wanych przez władze PRL 
wobec ówczesnej demo-
kratycznej opozycji odda-
li m.in. zastępcy burmistrza 
Marek Fergiński i Dariusz 

Dobrowolski, wicestarosta 
Tadeusz Głuchowski oraz 
szefowa sochaczewskiej 
„Solidarności”, Danuta Ra-
dzanowska. Kwiaty złożono 
pod tablicą, umieszczoną 
na kościele św. Wawrzyń-
ca, upamiętniającą patrona 
„Solidarności” ks. Jerzego 
Popiełuszkę oraz pod po-
mnikiem „Solidarności” 
znajdującym się naprzeciw 
budynku Urzędu Miejskie-
go. (mf)

W 37. rocznicę Porozumień
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PCPR co roku zaprasza swo-
ich podopiecznych na uroczyste 
spotkanie, na którym można 
podsumować dotychczasową 
współpracę, wymienić się do-
świadczeniami, a dzieciom za-
pewnić wyjątkowe atrakcje. 
Tym razem goście pikniku ba-
wili się na terenie Osady Pusz-
czańskiej PTTK w Tułowicach. 
Pojechali tam sochaczewską 
kolejką wąskotorową, więc i 
sam dojazd i  powrót był dla 
nich niecodzienną przygodą. 

Po godzinie jazdy wszyscy 
zaproszeni przeszli do tułowic-
kiej Wiaty nad Łasicą. Na miej-
scu odbyła się impreza, w której 
udział wzięło ponad siedem-
dziesiąt dzieci z rodzin zastęp-
czych z terenu powiatu socha-
czewskiego wraz z opiekunami. 
Dołączyła do nich grupa pod-
opiecznych Domu Pomocy 
Społecznej w Młodzieszynie, 
zrobił się więc międzypokole-
niowy festyn. 

Piknik otworzyła staro-
sta Jolanta Gonta w towarzy-
stwie swojego zastępcy Ta-
deusza Głuchowskiego oraz 
Andrzeja Kierzkowskiego, 
przewodniczącego Rady Po-
wiatu. Obecność powiato-
wych władz świadczy o tym, 
że z wielką powagą podchodzą 
do kwestii rodzin zastępczych. 
– To wielka radość, że wspólnie 
możemy tu spędzać ten wyjąt-

kowy czas. Władzom powiatu 
bardzo zależy na tym, by rodzi-
ny zastępcze, którymi opiekuje 
się nasze PCPR, czuły się doce-
nione i szczęśliwe – mówiła sta-
rosta, dodając: – Jesteśmy pełni 
uznania dla opiekunów i jed-
nocześnie szczęśliwi patrząc na 
was i wasze uśmiechnięte buzie 
– zwracała się starosta do naj-
młodszych gości. 

Z kolei Katarzyna Ka-
jak, dyrektor PCPR, podzię-
kowała władzom powiatu za 
wsparcie w organizacji pikni-
ku. – Dziękuję także Radosła-
wowi Koniecznemu, dyrek-
torowi Stacji Muzeum oraz 
Stowarzyszeniu „Stacja Dom” 
za pomoc w przygotowaniu i 
przeprowadzeniu tego przed-
sięwzięcia – dodała.

Zaraz po wspólnym obie-
dzie grupa ponad stu uczest-
ników ruszyła do zabawy 
w rytm muzyki wybieranej 
przez Piotra Milczarka (Wuj-
cio Wariatuńcio). Były tańce, 
konkursy, malowanie buziek 
i wiele innych atrakcji.

Wydarzeniem towarzy-
szącym imprezie była prezen-
tacja Stowarzyszenia na Rzecz 
Pieczy Zastępczej „Stacja 
Dom”, które ściśle współpra-
cuje z sochaczewskim PCPR.  
– Chcemy nie tylko propago-
wać i wspierać rodzinne for-
my opieki zastępczej, aby jak 
najwięcej dzieci w trudnej sy-
tuacji mogło znaleźć spokoj-
ny i bezpieczny dom. Chce-
my wspomagać rozwój dzieci 
umieszczonych w pieczy za-
stępczej, ale też pomagać ro-
dzicom zastępczym w ich pra-
cy – mówiła podczas pikniku 
Agnieszka Ryczkowska-Przy-
woźny, członek Zarządu Sto-
warzyszenia. W festynie udział 
wziął również Krystian Gołę-
biewski, powiatowy rzecznik 
konsumentów, który porada-
mi prawnymi służył również 
członkom rodzin zastępczych. 
Spotkanie zakończyło wspólne 
ognisko, zaś dzieci otrzymały 
specjalne upominki przygoto-
wane przez PCPR. 

Starostwo Powiatowe
w Sochaczewie

W tym roku szkolnym, we 
wszystkich prowadzonych 
przez powiat placówkach edu-
kacyjnych, naukę pobierać 
będzie blisko 2,8 tys. uczniów. 
Niemal co trzeci z nich to 
uczeń sochaczewskiej „osiem-
dziesiątki”.

Wicestarosta Tadeusz Głu-
chowski wziął udział w uroczy-
stym rozpoczęciu roku szkolne-
go w Zespole Szkół im. Stefana 
Kardynała Wyszyńskiego w 
Teresinie. Złożył uczniom i ka-
drze życzenia na rozpoczyna-
jący się dziesięciomiesięczny 
okres nauki, ale też pogratulo-
wał szkole dotychczasowych 
osiągnięć. 

- Jestem pod wrażeniem 
postępów jakie czyni szkoła, 
jak zmienia się jej wizerunek 
i jak dużo tu się dzieje. Gra-
tuluję wyników egzaminów 
zawodowych, bo kształcenie 
zawodowe ma dziś swoją war-
tość. Dla Zarządu Powiatu 
sprawy związane z oświatą są 
niezwykle ważne, staramy się 
wspierać powiatowe szkoły, by 
miały jak najlepsze warunki 
do nauki. Bardzo interesująca 

jest oferta naszych placówek, 
dzięki której możecie kształ-
cić się w zawodach cenionych 
na rynku pracy – mówił wice-
starosta.

W tym roku szkolnym 
najwięcej uczniów będzie się 
kształciło w Zespole Szkół Cen-
trum Kształcenia Praktyczne-
go w Sochaczewie, bo ponad 
800. Osiemdziesiątka urucho-
miła pięć klas technikum, w 
których naukę rozpoczęły 124 
osoby, dwie klasy liceum ogól-
nokształcącego z 56 osobami 
oraz trzy klasy szkoły branżo-
wej I stopnia dla 97 uczniów. 
W sumie klasy pierwsze w ZS 
CKP liczą około 300 uczniów.

W sochaczewskim Ze-
spole Szkół Ogólnokształcą-
cych kształcić się będzie łącznie 
650 uczniów, w Zespole Szkół 
Rolnicze Centrum Kształce-
nia Ustawicznego jest ich po-
nad 520. Zespół Szkół im. J. 
Iwaszkiewicza w Sochaczewie 
skupił w swych szeregach 384 
uczniów, a Zespół Szkół w Te-
resinie – 184. W Zespole Szkół 
Specjalnych w Erminowie 
nowy rok szkolny rozpoczęło 
111 uczniów. 

Rok szkolny 
rozpoczęty Powiatowy piknik 

dla rodzin zastępczych

Zakład Gospodarki Komunalnej w Sochaczewie, al. 600-lecia 90, 96-500 Sochaczew
zatrudni pracowników na stanowisko:

Pracownik gospodarczy 
w Dziale Oczyszczania Miasta

Wymagania:
1. Zaangażowanie w pracy.
2. Mile widziane: prawo jazdy kat. B.

Do zakresu wykonywanych zadań 
będzie należało w szczególności:
1. Wykonywanie czynności związanych z 
oczyszczaniem miasta.
2. Pielęgnacja terenów zielonych.
3. Drobne prace naprawcze.
4. Wykonywanie prac konserwacyjnych.

Oferujemy:
1. Umowę o pracę na cały etat.
2. Stabilne zatrudnienie docelowo na 
czas nieokreślony.
3. Szkolenie z zakresu BHP.
4. Pełen pakiet ubezpieczenia społecznego.

Zainteresowanych prosimy o kontakt pod 
nr tel.: 46 862 81 06 lub osobiście w sekre-
tariacie Zakładu Gospodarki Komunalnej 
w Sochaczewie, od poniedziałku do piątku 
w godz. 7.00-15.00.

Burmistrz Miasta Sochaczew serdecznie zaprasza 
na spotkanie informacyjne pt. „Fundusze Europejskie na rozwój działalności 
gospodarczej”. Podczas spotkania, które poprowadzą specjaliści ds. Funduszy 
Europejskich, przedstawione zostaną najważniejsze założenia, zasady i cele wy-
korzystywania środków unijnych w nowej perspektywie fi nansowej 2014-2020 oraz 
omówione będą następujące zagadnienia:
 Regionalny Program Operacyjny Województwa Mazowieckiego 2014-2020 (RPO WM);

 Program Operacyjny Inteligentny Rozwój 2014-2020;

 Program Rozwoju Obszarów Wiejskich 2014-2020;

 Program Operacyjny Polska Cyfrowa 2014-2020;

 Program Operacyjny Infrastruktura i Środowisko 2014-2020;

 Pozostałe możliwości fi nansowania rozwoju działalności gospodarczej;

 System informacji o Funduszach Europejskich;

 Podstawowe zasady aplikowania, realizacji, rozliczania i kontroli projektu w ramach RPO WM.

Spotkanie odbędzie się 28 września o godz. 10.00 w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego 
w Sochaczewie, przy ulicy 1 Maja 16 (I piętro).
Udział w szkoleniu jest bezpłatny. Liczba miejsc ograniczona.
Zapisy na szkolenie przyjmujemy pod nr tel. 46 862 22 35 wew. 307.

„Szumi dokoła las.” Pod takim hasłem odbył się w Tułowicach piknik dla rodzin 
zastępczych. Jego organizatorem było Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 
i Starostwo Powiatowe w Sochaczewie. To był bardzo rodzinnie spędzony dzień. 

Piknik otworzyła starosta Jolanta Gonta
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Sochaczewski wrzesień to czas 
wspomnień o wielu tragicz-
nych wydarzeniach – trwają-
cej od 13 do 15 września boha-
terskiej obronie Sochaczewa 
przed nacierającą armią nie-
miecką, napaści Armii Czer-
wonej na nasz kraj (17.09) czy 
dokonanej w Boryszewie eg-
zekucji 50 żołnierzy Bydgo-
skiego Batalionu Obrony Na-
rodowej (22.09).

Pierwszym akcentem ob-
chodów będzie akcja palenia 
zniczy na powstałym w 1940 
roku cmentarzu wojennym 
w Trojanowie. Na 4400 m2, 
w zbiorowych mogiłach, zło-
żono szczątki 3693 żołnierzy 
i ofi cerów armii Poznań i Po-
morze, w tym 20 żołnierzy AK 
poległych w Bronisławach. Po-
chowano tu także 142 cywilne 
ofi ary zbrodni niemieckich 
z okresu okupacji 1939-45 r. 
Biorąc pod uwagę liczbę po-
ległych, to największy cmen-
tarz wojenny polskiego wrze-
śnia. Spoczywa tu trzykrotnie 
więcej żołnierzy niż w Monte 
Cassino.

- Zapraszamy dzieci, rodzi-
ców i seniorów, całe rodziny. 
Poświęćmy kwadrans i pokaż-

my, że Sochaczew nie zapomi-
na o ofi erze, o najwyższej cenie 
jaką zapłaciło niemal 3,7 tysią-
ca polskich żołnierzy – mówi 
Joanna Niewiadomska-Kocik 
naczelnik Wydziału Kultury, 
Turystyki i Promocji w UM.

Na co dzień grobami i sa-
mym cmentarzem opiekują się 

służby miejskie, ale są dni, gdy 
pamięć szczególnie odżywa.

- Jestem dumny z socha-
czewian, że pamięć o wrześniu 
1939 roku trwa w nas. Wystar-
czy przyjść na cmentarz wojen-
ny wieczorem 1 listopada. Co 
roku na betonowych krzyżach, 
grobach, pod pamiątkowymi 

tablicami i obeliskiem płoną 
setki zniczy. Cieszy mnie, że naj-
częściej są one zapalane przez 
rodziny z dziećmi, bo dzięki 
temu historia miasta jest prze-
kazywana kolejnym pokole-
niom. Zachęcam, spotkajmy się 
na cmentarzu także 16 września 
- mówi burmistrz Piotr Osiecki.

Spośród 3693 żołnierzy 
września zidentyfi kowano 
niespełna pięciuset pięćdzie-
sięciu. 

- Znamy nazwiska zaled-
wie co siódmego pochowane-
go tam żołnierza, dlatego war-
to przypomnieć, że większość 
z 3,7 tysiąca ofi ar to byli dwu-
dziestoparoletni chłopcy, któ-
rzy dopiero wchodzili w do-
rosłość, mieli plany, marzenia, 
nadzieję na szczęśliwe życie w 
wolnej Polsce. Są z nami od 78 
lat. Jeśli my nie będziemy pielę-
gnować wspomnień o polskich 
bohaterach, pamięć o nich za-
ginie – dodaje burmistrz.

Główne uroczystości ku 
czci ofi ar Bitwy nad Bzurą od-
będą się w niedzielę 17 wrze-
śnia. Tego dnia na mogiłach 
ułożone zostaną białe mieczy-
ki. Szczegółowy program ob-
chodów publikujemy na ostat-
niej stronie „ZS” i oczywiście 
zapraszamy naszych czytelni-
ków do udziału.

Zapal znicz bohaterom
Ratusz zakupił 350 zniczy i a nadzieję, że za kilka dni wszystkie zapłoną na cmentarzu wojennym w Trojanowie. 
W sobotę, 16 września, wieczorem na sochaczewian czekać będą członkowie grup rekonstrukcyjnych. Przed 
bramą nekropolii będzie można otrzymać od nich biały lub czerwony znicz i zapalić na jednym z betonowych 
krzyży z nazwiskiem obrońcy ojczyzny, bezimiennym grobie lub pod pomnikiem poległych.

Do końca listopada można 
oglądać wystawę zdjęć au-
torstwa uznanego w świe-
cie artysty fotografi ka Cze-
sława Czaplińskiego. Przez 
tydzień prace pokazywano 
w kramnicach, teraz trafi ły 
na wystawę plenerową na 
placu Kościuszki.

Projekt pt. „Śladami Cho-
pina w Warszawie i na Ma-
zowszu”, w opracowaniu gra-
fi cznym Daniela Janiaka z 
Wydziału Kultury, Turysty-

ki i Promocji UM, to rozsze-
rzona wersja wystawy z 2010 
roku, gdy Czesław Czapliński 
postanowił uczcić 200 rocz-
nicę urodzin kompozytora. 
W tym roku artysta uzupeł-
nił ją o fotosy z Sochaczewa, 
przypominające o związkach 
Chopina z naszym miastem i 
stąd w drugiej odsłonie poja-
wia się m.in. szkoła muzycz-
na, wzgórze zamkowe i po-
mnik kompozytora stojący w 
parku Chopina przy ul. Trau-
gutta. (d)

Chopin w plenerze
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Dom Urodzenia Fryderyka 
Chopina w Żelazowej Woli 
zaprasza na wyjątkowy 
spacer po otaczającym go 
parku. Odbędzie się on 13 
września, o godz. 14.30, 
a wstęp na to wydarzenie 
jest wolny. 

Czy potrafi my wyobra-
zić sobie piękny ogród lub 
park stworzony wyłącz-
nie z roślin, a pozbawiony 
innych elementów? Prze-
strzeń ogrodowa składa się 
z rozmaitych przedmio-
tów i obiektów pełniących 
w niej zarówno funkcje de-
koracyjne, jak i użytkowe. 
Elementy te można zaliczyć 

do reprezentujących róż-
ne dziedziny sztuki: archi-
tekturę, rzeźbę i muzykę. 
I właśnie tematem wiodą-
cym spaceru będzie przeni-
kanie się elementów sztuki 
w parku. Spotkaniu z głów-
nym architektem parku w 
Żelazowej Woli, Anną Tar-
nawską, będzie towarzyszył 
komentarz dotyczący utwo-
rów muzycznych słyszanych 
podczas spaceru. 

Wstęp na spotkanie jest 
bezpłatny, lecz należy wcze-
śniej zapowiedzieć swój 
udział dzwoniąc pod numer 
863-33-00 lub pisząc na ad-
res e-mail: zelazowawola.re-
zerwacje@nifc.pl.

Powakacyjne spotkanie poetów
Miejska Biblioteka Publiczna w Sochaczewie oraz gru-
pa Sochaczewskie Wieczory Literackie serdecznie za-
praszają na pierwsze powakacyjne spotkanie poetów, 
które odbędzie się w środę 13 września o godz. 17:30 w 
kramnicach miejskich.
Organizatorzy zapraszają zarówno osoby piszące, jak i 
miłośników poezji. Wstęp wolny.

17 września można będzie 
wejść bezpłatnie do setek mu-
zeów, wybrać się na spacer z 
przewodnikiem, wysłuchać 
koncertów, zobaczyć miejsca 
na co dzień niedostępne dla 
zwiedzających. Już po raz 
25 w Polsce odbędą się Euro-
pejskie Dni Dziedzictwa,  a w 
akcji wezmą udział także dwa 
miejscowe muzea. 

Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad Bzu-
rą do programu Europejskich 
Dni Dziedzictwa zgłosiło tego-
roczne obchody września 1939 
roku organizowane na cmen-
tarzu wojennym w Trojanowie, 
przy kwaterze żołnierzy woj-

ska polskiego poległych w cza-
sie Bitwy nad Bzurą. Odbędą 
się one jak zawsze 17 września. 
Uświetni je udział rekonstruk-
torów uczestniczących w dwu-
dniowym Zlocie Historycznym 
„Traktem Pamięci Bohaterów 
Bitwy nad Bzurą”. Jego uczest-
nicy przyjadą w sobotę do Wit-
kowic, gdzie po południu będą 
statystować w fi lmie dokumen-
talnym „Bzura 1939”. Noc spę-
dzą w szkole podstawowej w 
Iłowie, a tam wieczorem odbę-
dzie się apel, trening musztry 
przed niedzielnymi uroczysto-
ściami i pokaz fi lmów z rekon-
strukcji historycznych bitew 
1939 r. W ramach Europejskich 
Dni Dziedzictwa w niedzielę 17 

września, w godzinach 10.00-
16.00, muzeum przy placu Ko-
ściuszki 12 będzie można zwie-
dzać za darmo. 

Z kolei Dom Urodzenia 
Fryderyka Chopina w Żelazo-
wej Woli zaprasza w niedzielę na 
projekt pt. „Krajobraz dziedzic-
twa-dziedzictwo krajobrazu”. 
W jego ramach o 11.00 zapla-
nowano zwiedzanie wystawy 
czasowej (z przewodnikiem) 
zatytułowanej „Nowoczesność 
i tradycja. Park-pomnik w Że-
lazowej Woli” poświęconej uni-
katowemu założeniu jakim jest 
park otaczający Dom Urodze-
nia Chopina, dziełu architekta 
Franciszka Krzywdy-Polkow-
skiego. O 12.30 rozpocznie się 

spacer przyrodniczy, w czasie 
którego goście poszukają odpo-
wiedzi na pytanie, jak postrze-
gano przyrodę i co o niej wie-
dziano w czasach Chopin, a 
warto pamiętać, że dzieło Ka-
rola Darwina o powstawaniu 
gatunków ukazało się dopiero 
10 lat po śmierci kompozyto-
ra. O 14.00 goście zwiedzą eks-
pozycję stałą Domu Urodzenia 
Fryderyka Chopina i historycz-
ny park.

To tylko dwa wybrane za-
proszenia z naszego regionu, 
a pełne kalendarium wyda-
rzeń można znaleźć na stronie: 
www.edd.nid.pl. Wstęp na 
wszystkie jest bezpłatny. 

(daw)

Agnieszka Poryszewska
agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

„Wierszotorówka” ruszyła w 
kramnicach w piątek 1 wrze-
śnia. Od godz. 18.00 trwały 
prezentacje poszczególnych 
grup poetyckich, którym to-
warzyszyła muzyka Andrze-
ja Kopy. Przygotował on wła-
sne aranżacje do utworów 
członków grupy poetyckiej 
„Sochaczewskie Wieczory 
Literackie” działającej przy 
Miejskiej Bibliotece Publicz-
nej. Poza tym goście mieli 
okazję poznać wiersze twór-
ców z np. z Warszawy, Łodzi, 
Żyrardowa, Sieradza. Wśród 
gości przeprowadzono loterię 
fantową z nagrodami książ-
kowymi.

Następnie  rozpocz ą ł 
się turniej jednego wiersza. 
Uczestników oceniała komi-
sja w składzie Dorota Ryst, Je-
rzy Jankowski oraz Marek Bo-
czek. Do konkursu przystąpiło 
blisko trzydziestu poetów. Jury 
przyznało dwie III nagrody. 
Trafi ły one do Agnieszki Ty-
czyńskiej i Tadeusza Hutkow-
skiego. II nagrodę otrzymał 
Robert Kania, zaś I miejsce za-
jął Paweł Biliński. Zmagania 
zakończyły się około północy, 
a na fi nał dla zebranych wystą-
pił Władysław Komendarek.

W sobotę już od rana 
grupa zwiedzała miasto i 
okolice: Brochów, Żelazo-
wą Wolę oraz oczywiście 
Sochaczew. W Stacji Mu-
zeum odbyło się wspólne 
czytanie „Wesela” Stanisła-
wa Wyspiańskiego. Inicja-
tywa spotkała się ze sporym 
zainteresowaniem miesz-
kańców, a także osób  bio-
rących udział w podróży ko-
lejką wąskotorową. Każdy, 
kto wziął udział w czytaniu, 
otrzymywał na swoim eg-
zemplarzu książki pamiąt-
kową pieczęć przekazaną 
przez Kancelarię Prezyden-
ta. Warto nadmienić, że pre-
zydent Andrzej Duda ob-
jął to przedsięwzięcie swoim 
patronatem. Wieczorem w 
Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej odbył się konkurs na li-
meryki i fraszki o Sochacze-
wie. Dwie pierwsze nagrody 
zdobyły Joanna Chachu-
la i Apolonia Lato. Drugie 
miejsce przyznano Mironie 
Miklaszewskiej, trzecie  - 
Edwardowi Kijochowi. 

Spotkanie poetów współ-
organizowali - Miejska Bi-
blioteka Publiczna, Urząd 
Miasta w Sochaczewie, 
wójt gminy Sochaczew oraz 
Gminna Biblioteka Publicz-
na w Kątach.

Sochaczewianie płacą mniej
Do programu Sochaczewska Karta Mieszkańca (SKM) 
przystąpił nowy partner. To Stacja Muzeum, czyli 
muzeum kolei wąskotorowej mieszczące się przy ul. 
Towarowej. Każdy, kto przy kasie pokaże SKM ma te-
raz prawo do zakupu biletu ulgowego, a to w przypadku 
osoby dorosłej aż 6 zł oszczędności. Zniżka obejmuje 
całą ofertę Stacji Muzeum.

Poeci trzymają się mocno
Grupa „Sochaczewskie Wieczory Literackie” zorganizowała pierwszą 
„Wierszotorówkę” czyli Noc Poezji i Muzyki. Dwudniowa impreza zgromadziła 
poetów z wielu polskich miast i połączona była m.in. z turniejem jednego 
wiersza oraz zwiedzaniem Sochaczewa i okolic.

Poznaj dziedzictwo ziemi sochaczewskiej 

W roli głównej 
architekt krajobrazu 

Piątkowy wieczór ubarwiły muzyczne aranżacje Andrzeja Kopy

Uczestnicy zwiedzali m.in. kościół św. Rocha w Brochowie

...oraz ruiny Zamku Książąt Mazowieckich
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Pani Krysia wbiegła do Im-
presariatu i wyciągnęła ze 
swojej małej torebki wyko-
nane własnoręcznie żabo-
ty Marek Kacprzak wyłonił 
się z Klubu KONTRAST i 
nuci coś pod nosem Gamid 
wbiegł szybko i przeciskając 
się przez impresaryjny tłum 
próbuje przekazać otoczo-
nej artystami SCK Magdzie 
Franaszek-Niewiadomskiej 
pendriva z próbkami fi l-
mów, które już niedługo so-
chaczewianie będą mogli zo-
baczyć na telebimie… Dawid 
Żakowski rozrysowuje me-
lodię drzew na kartkach pa-
pieru, Łukasz Kuciński two-
rzy kolejne komiksy a Ewa 
Kubeł-Zielińska wyciąga zza 
kulis stroje rodem z obrazów 
Renoira. 

To tylko maleńki wyci-
nek tego, co, najogólniej mó-
wiąc, można nazwać „burzą 
twórczą”, której efekty bę-
dziemy mogli zobaczyć już 
23 września na placu Ko-
ściuszki, w pobliskim parku 
Chopina oraz podzamczu. 
Chodzi oczywiście o Inau-
gurację Sezonu Artystyczne-
go 2017/2018, którą z wielkim 
zapałem i zaangażowaniem 
przygotowują wszystkie sek-
cje SCK. Atrakcji będzie więc 
co niemiara i każdy bez wy-
jątku znajdzie coś dla siebie.

Tym razem ta duża ple-
nerowa impreza, organi-
zowana z myślą o miesz-
k a ń c a c h  S o c h a c z e w a , 
rozpocznie się o godzinie 
18.00 na placu Kościuszki, 
na którym dobre wróżki – 
Jolanta Kawczyńska i Kata-
rzyna Proch wprowadzą pu-

bliczność w świat folkloru i 
piosenki dziecięcej. To jed-
nak nie wszystko, bowiem 
artysta plastyk Monika Bo-
ruta-Sałacińska zbuduje dla 
dzieci bajkową fabrykę ma-
skotek, w której każdy bę-
dzie mógł pod jej okiem 
stworzyć własną przytulan-
kę. Jadwiga Orczyk-Mizio-
łek przeprowadzi warszta-
ty rękodzieła, odbędzie się 
również symultana szacho-
wa, a Damian Jaworski wraz 
ze swoimi małymi aktorami 
przeniesie nas wprost do ba-
jek i fotografi i…

Część I „Rapsodii prawie 
Błękitnej” zakończy się ko-
lorowym korowodem, któ-

ry wprowadzi publiczność 
w świat teatru, magii i iluzji,  
jaki zostanie specjalnie na 
tę okazję utworzony w par-
ku Chopina. Lejtmotywem 
widowiska jest nieprzypad-
kowo „Błękitna Rapsodia” 
Gershwina, ukazująca w ca-
łej okazałości pełen wachlarz 
możliwości, jakie daje nam 
dyskusja ze sztuką. Zresztą 
sam tytuł nawiązuje do tra-
dycji kontrastujących tu ze 
współczesną technologią – 
fi lmowymi relacjami z kon-
certów, spektakli czy relacją 
na żywo z samego widowi-
ska prezentowaną na dużym 
telebimie… Usłyszymy rów-
nież duet klarnetowo-akor-

deonowy, zobaczymy baśnio-
wy taniec zespołu Abstrakt, 
zmierzymy się z biorytma-
mi Pracowni Eksperymen-
tów Audiowizualnych i bę-
dziemy mogli sami „włączyć” 
melodię naszych marzeń czy 
porozmawiać z postaciami, 
które „wyjdą” prosto z repro-
dukcji obrazu Auguste’a Re-
noira.

„Rapsodia o zmierzchu” 
– jak nazwali tę część arty-
ści SCK - to preludium do in-
teraktywnych wydarzeń ar-
tystycznych na podzamczu. 
Tam, tuż po godzinie 20.00, 
stworzymy własną reproduk-
cję słynnego obrazu, który 
zderzy z muzyką jazzowego 
KONTRAST Bandu i kon-
strukcjami rodem z moder-
nizmu. W tej wyjętej z ob-
razu scenerii będzie można 
skosztować gorącej kawy wy-
palanej w Sochaczewie czy 
domowego chleba ze smal-
cem i porozmawiać po pro-
stu o szeroko pojętej sztuce. 
Jesienny wieczór zakończy 
się koncertem orkiestry ka-
meralnej Camerata Mazovia 
oraz Iluminacją na Koronie 
Ruin Zamku Książąt Mazo-
wieckich.

Niech, drodzy Czytel-
nicy, nie zwiedzie Was sło-
wo pisane, ponieważ to tyl-
ko – chociaż spora -  część 
atrakcji, a może art-akcji, 
jakie szykowane są na In-
augurację Sezonu Arty-
stycznego SCK, na którą na 
łamach „Przekaźnika” za-
praszamy w imieniu zespo-
łu i artystów związanych z 
Sochaczewskim Centrum 
Kultury.

Dawid Żakowski – aktor, reży-
ser, a przede wszystkim prekur-
sor teatru formy w Sochaczewie 
– po raz kolejny odsłoni przed 
nami możliwości teatru współ-
czesnego, chętnie korzystającego 
z narzędzi takich jak performan-
ce czy performatywność. Sztu-
ka, którą w ramach Teatralnych 
Czwartków proponują nam 
opiekun teatru MASKA i Stowa-
rzyszenie „Sztuka Nowa”, opar-
ta jest na osobistych doświad-
czeniach emigracyjnych. „Orfeo 
‘70” to starcie wielu języków, kul-
tur, form i… PRL-u widzianego 
oczami młodego pokolenia. Or-
feo ’70, jako monodram i perfor-
mans w jednym (żartobliwie uj-
mując „2 in 1”) operuje wieloma 
rodzajami dyskursu użytymi w 
celu poszukiwania słowa, obra-
zu i pisma, które służą przywró-
ceniu pamięci tego, co minione.

Bohaterem sztuki jest Or-
feo poszukujący swojej Eury-
dyki, czyli Elżbiety Zet. Czy 
ją odnajdzie i co mają do tego 
odkurzacz, a także narodziny 
młodego cielaka, dowiemy się 
28 września o 19.00 w Klubie 
KONTRAST, gdzie przestrzeń 
pomiędzy widzem a aktorem 
zaciera się w modernistycznym 
klimacie teatralnej kawiarenki.

Warto dodać, że sam aktor 
– Kamil Adamus – był uczest-
nikiem spotkań teatralnych 
prowadzonych przez Jairo Cu-
estę i Jima Sloviaka, ważnych 
współpracowników Jerzego 

Grotowskiego. Kamil ukoń-
czył również studia poświęco-
ne sztukom performatywnym 
w Th e Royal Central School of 
Speech & Drama w Londynie. 

„Teatr ruchu wykorzystuje 
choreografi ę ciała i ruchu jako 
podstawę dla budowania dra-
maturgii spektaklu, ale sięga 
także po środki typowe dla te-
atru dramatycznego — sceny 
aktorskie, recytację, śpiew […]. 
Posługując się różnymi środka-
mi wyrazu, spektakl w niezwy-
kle przejmujący i osobisty spo-
sób relacjonuje — w niektórych 
miejscach zmetaforyzowaną 
za pomocą poezji czy właśnie 
ruchu — opowieść o Polsce, 
emigracji, rodzinie i własnym 
miejscu w historii” – opisuje 
spektakl Teresa Fazen z portalu 
www.taniecPOLSKA.pl 

Wieczór w „Kontraście” za-
powiada się więc nad wyraz cie-
kawie… Warto już zamówić 
miejsca siedzące w Impresaria-
cie SCK (tel. 46 863 07 68) bądź 
na stronie www.sck.sochaczew.
pl (wejściówki są bezpłatne). 
Wstęp na spektakl mają widzo-
wie, którzy ukończyli 15 lat.  

„ORFEO ’70” 
Reżyseria: Dawid Żakowski
Wykonanie: Kamil Adamus
Motywy wizualne : Robert Rabiej
Produkcja: Stowarzyszenie Sztuka Nowa w 
Warszawie

Partnerzy: Royal Central School of Speech 
and Drama w Londynie i Centrum Edukacji i 
Inicjatyw Kulturalnych w Olsztynie
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V Ogólnopolskie 
Biennale Sztuki

Oswajamy dzieci 
z muzyką

Rafał Pacześ w Sochaczewie

Potężna dawka humoru na 
jesienną słotę już 26 wrze-
śnia o 19.00  w Sochaczew-

skim Centrum Kultury przy 
ul. Żeromskiego 8.  Komik 
Rafał Pacześ, w swoim naj-

nowszym solowym pro-
gramie pt.: „Puder do cery 
zimnej”, opowie o próbach 
ewakuowania się zarów-
no z popularnych escapero-
omów, jak i własnej kamie-
nicy. Pokaże, na co zwracać 
uwagę przy zakupie miesz-
kania lub działki inwesty-
cyjnej. Spróbuje odpowie-
dzieć, dlaczego postrzegany 
jest jako męski szowini-
sta oraz dlaczego nie warto 
kupować drogich trumien. 
SCK serdecznie zaprasza 
wszystkich miłośników do-
brej zabawy.

Miło nam poinformo-
wać, że wernisaż 35. So-
chaczewskiego Lauru – V  
Ogólnopolskie Biennale 
Sztuki z cyklu: Cztery Pory 
Roku – Lato na Mazow-
szu, odbędzie się 19 paź-
dziernika, o godz. 17.00 
w Galerii TRAKT Socha-
czewskiego Centrum Kul-
tury. Celem konkursu jest 
zainspirowanie twórców 
bogactwem piękna ma-
zowieckich, oczywiście 
letnich, krajobrazów. Za-
chęcamy zatem artystów, 
amatorów, młodych adep-
tów sztuki do przeniesie-
nia własnych ekspresji na 
płótno i wymienienia się 
swoimi spostrzeżeniami, 
a także umiejętnościami 
podczas najbliższej wysta-
wy.

„Sochaczewski Laur” 
ma charakter otwarty i 
mogą wziąć w nim udział 
twórcy, którzy ukończy-
li 16 wiosen. Prace wyko-
nane techniką malarską w 
formacie nie większym niż 
100x90 cm powinny być 
oprawione i przystosowa-
ne do zawieszenia. Każdy 
uczestnik konkursu może 
zgłosić trzy prace zgodne 
z tematem – „Lato na Ma-
zowszu”. 

Warto zauważyć, że 
chociaż do obrazów nale-
ży załączyć metryczkę za-
wierającą dane takie jak: 
imię i nazwisko autora, 
wiek, telefon czy adres, to 

powołana przez dyrektora 
SCK komisja konkursowa 
złożona z zewnętrznych 
ekspertów, oceniać będzie 
prace anonimowo. Zatem 
to, kto wygra konkurs, po-
zostanie tajemnicą aż do 
samego ogłoszenia wyni-
ków podczas wernisażu.

Prace należy dostar-
czyć do 22 września do se-
kretariatu SCK przy ul. 15 
Sierpnia 83, a wszelkie do-
datkowe informacje można 

uzyskać dzwoniąc pod nu-
mer 46 863 25 72.  V Ogól-
nopolskie Biennale Sztuki 
cieszy się dużym zaintere-
sowaniem i do SCK dostar-
czono już ponad 80 prac, 
które powalczą o nagrody 
pieniężne oraz rzeczowe.

Wszystkim twórcom 
życzymy powodzenia i 
dziękujemy za wrażenia 
artystyczne, jakimi dzie-
lą się z miłośnikami sztuki 
naszej małej ojczyzny.

Serdecznie zapraszamy 
szkoły podstawowe oraz kla-
sy gimnazjalne do wzięcia 
udziału w ogólnopolskim 
projekcie „Nie boję się mu-
zyki” współfinansowanym 
m.in. przez Ministerstwo 
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego.

„Nie boję się muzyki” to 
wyjątkowy, realizowany już 
po raz piąty, program edu-
kacyjny dla dzieci i mło-
dzieży. W jego ramach arty-

ści z Poznania przygotowali 
zestaw muzycznych wyda-
rzeń, dzięki którym przeła-
mują bariery i wyrywają, jak 
chwasty, stereotypy na temat 
muzyki poważnej. Dzięki 
koncertom o kieszonkowej 
formule i nieco większym – 
Speaking Concertom poka-
zują, że garść ciekawostek 
z historii muzyki, okraszo-
nych humorem i interak-
tywnymi niespodziankami, 
może być inspirująca.

15 września 2017, o godz. 
11.00 odbędzie się pierwsza 
taka lekcja w Sochaczew-
skim Centrum Kultury przy 
ul. Żeromskiego 8, pt. „Wzór 
na utwór”.

„Muzyka jest jak puzzle 
– składa się z wielu elemen-
tów i trzeba dobrze ją uło-
żyć, żeby zabrzmiała. Jeśli 
słuchacie radiowych top list, 
sami wiecie, że czasem uda-
je się to lepiej, a czasem... nie 
udaje się wcale. To nie zna-
czy, że nie warto próbować. 
Przeciwnie. My spróbowa-
liśmy i układanie muzyki w 
sensownie brzmiącą całość 
wychodzi nam znakomicie. 
Wszystko się zgadza - me-
lodia z rytmem, rytm z har-
monią... Może dzięki kwar-
tetowi jazzowemu? A może 
dobry wzór pomogły nam 
stworzyć prezentacje mul-
timedialne?” – mówią po-
znańscy artyści z „Fabryki 
Sztuki” – twórcy programu.

W tej interaktywnej lek-
cji warto i jeszcze raz warto 
wziąć udział i odpowiedzieć 
sobie chociażby na pytanie: 
Czy matematyczne wzory są 
potrzebne muzykom?

Koszt lekcji to 12 zł od 
ucznia, a dla nauczycieli i 
wychowawców przygotowa-
liśmy zaproszenia. Bilety 
można zamówić pod nume-
rem telefonu 46 863 07 68  
w godz. 9.00-17.00. Uwaga, 
ilość miejsc ograniczona!
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Przy głównym placu znajdowa-
ła się Gospoda Ludowa katego-
rii IV, czyli najniższej z istnieją-
cych w PRL-u. Podawano tam 
wodnistą zupę z chlebem, jajka 
w majonezie i gorzałkę, której 
nigdy w Polsce nie brakowało. 
Najbardziej okazałym domem 
w mieście była kamienica Kob-
ka, w której swoją kancela-
rię miał adwokat Markuszew-
ski. Jego syn Wojciech kształcił 
się na uniwersytecie w kierun-
ku chemii. Z kolei przy Staszi-
ca mieścił się zakład kowalski 
Gellertów, których córka Han-
na kończyła ze mną liceum w 
roku 1954. 

Często towarzyszyłem mo-
jej babci w drodze na rynek 
nazywany „świńskim”. Ku-
pić można tam był masło, bia-
ły ser, śmietanę i drób, zabijany 
na miejscu na życzenie klienta. 
Zaopatrzenie w żywność było 
wówczas stałą troską mieszkań-
ców miasta i powiatu. Chleb, w 
postaci dwukilogramowych 
bochnów, pojawiał się w pie-
karni z rana, lecz zawsze w nie-
wystarczającej dla wszystkich 
klientów ilości. Przyczyną tego 
stanu rzeczy był brak mąki na 
rynku.

W czasie zimowych ferii 
dzieci i młodzież wylegała na 
zamek. Największym wzię-

ciem cieszyła się jazda na bu-
tach, potem na sankach. Kie-
dy zamarzała rzeka, na lodzie 
graliśmy w hokeja, używa-
jąc kijów zrobionych z gałę-
zi. Łyżwy były dwojakiego 
rodzaju: śniegówki (moco-
wane do obcasów za pomocą 
uchwytów) albo turfy (moco-
wane za pomocą tzw. plastyn-
ków). Latem ulubionym miej-
scem spotkań był brzeg Bzury. 
Niestety rzeka była ustawicz-
nie zatruwana przez prze-
mysł. Przynajmniej dwa, trzy 

razy w roku pokrywały ją ty-
siące śniętych ryb. Gdy we-
szło się do wody mającej nie-
naturalnie brązowy odcień 
oraz woń fenolu, strasznie pie-
kły oczy. W końcu, aby się wy-
kąpać, jeżdżono do Gawłowa, 
gdzie stan wody był lepszy. 

Centrum telefoniczne So-
chaczewa znajdowało się w 
gmachu poczty, gdzie zamówić 
można było rozmowy lokalne 
bądź zamiejscowe, na które nie-
rzadko czekało się nawet godzi-
nę. Posiadaczy prywatnych tele-

fonów – takich na korbkę i bez 
tarczy, było niewielu. Nawet ci, 
którzy mieli aparat w domu, łą-
czyli się z innymi abonentami 
przez pocztę. W takich warun-
kach UB miała pełen wgląd do 
tego, kto z kim i o czym rozma-
wia przez telefon.

Do miasta prowadzi-
ła przedwojenna szosa bruko-
wana klinkierową cegłą. W 
Sochaczewie było wówczas 
tylko kilka samochodów, a je-
dyne prywatne auto należało 
do pana Szepietowskiego. Nie-

mal cały ruch kołowy odbywał 
się furmankami oraz oczywi-
ście konnymi dorożkami, któ-
re zimą zastępowano saniami. 

Jednym z bardziej rado-
snych i kolorowych wspo-
mnień z mojej młodości jest 
obraz cygańskich taborów, 
które rozbijały swoje obozo-
wiska nad Bzurą. Wozy skrę-
cały z mostu w kierunku 
zamku i tam Cyganie rozkła-
dali swój dobytek. Zwykle do 
miasta zjeżdżało nawet kil-
kanaście wozów – barwnie 
udekorowanych rysunkami 
girland kwiatów, roślin i in-
nych dekoracji. Ich wystrój 
i „stan techniczny” świad-
czył o zamożności właścicie-
li, podobnie jak konie w za-
przęgu. Każda z rodzin miała 
też psa stróżującego. Społecz-
ność ta rządziła się własnymi 
prawami, którego jednym ze 
zwyczajów było zawieranie 
wczesnych związków mał-
żeńskich. Wiele dziewcząt 
zostawało matkami przed 
ukończeniem czternastego 
roku życia. Młodociane mat-
ki zasiadały wokół ogniska 
karmiąc niemowlęta, a obok 
kręcili się niewiele starsi oj-
cowie. Wieczorami odby-
wały się cygańskie libacje ze 
śpiewami i muzyką. Po takiej 

imprezie obóz budził się do 
życia dopiero koło południa. 
Kobiety wystrojone w szero-
kie spódnice wylegały w kie-
runku miasta. Wiele z nich 
dzierżyło w dłoni dowód na 
swoje magiczne talenty – wy-
służoną talię kart. O wiary-
godności ich wróżb zdania są 
mocno podzielone. Cyganki 
zaglądały też do podwórek i 
ich uwadze nie umknęła ani 
susząca się bielizna ani prze-
chadzająca się po obejściu 
kura. Mężczyźni sprzedawali 
za to patelnie i oferowali usłu-
gi w bieleniu miedzianych na-
czyń lub kotłów. Pokrywanie 
ich cyną było kunsztem cygań-
skich taborów. Zazwyczaj star-
szy wiekiem Cygan umiesz-
czał naczynie w ognisku, a gdy 
osiągnęło wymaganą tempe-
raturę, wsypywano do środ-
ka sól. Gdy ta zaczynała dymić 
rozprowadzano ją z pomo-
cą lnianych szmat. W odpo-
wiednim momencie do wnę-
trza należało wrzucić grudki 
cyny, która pokrywała ścian-
ki błyszczącą warstewką. Na 
koniec wyczyszczone przed-
mioty przelewano wodą. Przy-
glądałem się uważnie temu 
procesowi i robiłem to na 
tyle skutecznie, że potem sam 
bieliłem rodzinne rondle.  

Do naszej redakcji trafi ł 
oryginalny program kon-
certu z dnia 2 lutego 1927 
roku. Dochód z niego prze-
kazany został na wykupie-
nie dworku w Żelazowej 
Woli. Program udostępnił 
nam znany sochaczew-
ski kolekcjoner Stanisław 
Duński – to jeden z jego 
ostatnich zakupów. 

Organizatorem wydarzenia 
był Sochaczewski Powiato-
wy Komitet Przyjaciół Dwor-
ku Fryderyka Chopina. W 
trakcie koncertu można było 
wysłuchać utworów m.in. 
Chopina, Moniuszki i Szy-
manowskiego. Wśród arty-
stów wymieniono panów Le-

wieckiego, Dobosza, Wrocka 
oraz Popowskiego. Akompa-
niatorem był zaś sam prof. Je-
rzy Lefeld – nestor polskiej 
pianistyki, kompozytor, pe-
dagog. Wśród jego uczniów 
znaleźli się np. Witold Luto-
sławski i Stefan „Kisiel” Ki-
sielewski.

W XIX wieku majątek 
w Żelazowej Woli wielo-
krotnie zmieniał właścicieli, 
niektórzy kompletnie igno-
rowali znaczenie istniejącej 
tam zabudowy. Były okresy, 
gdy ofi cynę wykorzystywa-
no wyłącznie do celów go-
spodarczych. Na szczęście 
obiekt przetrwał I wojnę 
światową i pożar, który po-
chłonął sąsiednią ofi cynę. 

W 1928 Warszawskie To-
warzystwo Przyjaciół Domu 
Chopina wspólnie z Komi-
tetem Chopinowskim z So-
chaczewa zakupiły od Ro-
cha Szymaniaka ofi cynę i 
3 hektary ziemi wokół bu-
dynku za 40 tys. zł. Remont 
obiektu rozpoczął się w 1930 
roku, a czuwał nad nim za-
wiązany wówczas społeczny 
komitet. To wtedy ofi cynie 
nadano charakter partero-
wego dworku polskiego. Za-
częto też gromadzić pamiąt-
ki po Fryderyku Chopinie 
oraz inne charakterystyczne 
dla epoki przedmioty. Upo-
rządkowano teren nad Utra-
tą. Podczas II wojny świato-
wej w dworku stacjonowali 

żołnierze niemieccy, pod ko-
niec wojny zaś znajdował 
się tam szpital. Po 1945 r. w 
dworku utworzono muzeum 
poświęcone pamięci Fryde-
ryka Chopina.

Przedstawiając dzieje 
Domu Urodzenia F. Cho-
pina nie można nie wspo-
mnieć o postaci Kazimierza 
Hugo-Badera (1887-1949). 
Dziedzic z Rozlazłowa or-
ganizował koncerty, zbiórki 
społeczne, zabiegał o dota-
cje, pisał artykuły. To dzię-
ki niemu rozpoczęły się sta-
rania o wykupienie dworu 
od prywatnych właścicieli. 
Kazimierz Hugo-Bader po-
święcił na ten cel również 
własne pieniądze. (ap)

Koncert na odbudowę dworku Fryderyka Chopina

Jadą wozy kolorowe taborami
W tym odcinku Maciej Bieguński wraca do wędrówki po Sochaczewie lat pięćdziesiątych. Wspomina m.in. „świński” rynek, ciągłe 
braki w zaopatrzeniu, ale też radośniejsze chwile - zabawy na lodzie, kąpiele w Bzurze czy swoją fascynację cygańskim życiem... 

Przy placu Obrońców Sochaczewa nadal stoją utrwalone na zdjęciu kamienice
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Na starcie w tym roku stanę-
ło 83 biegaczy. Choć pogoda nie 
rozpieszczała, to zawodnicy nie 
narzekali na niewielkie opa-
dy deszczu. Trasa wiodła ulica-
mi Warszawską, Gawłowską, na-
stępnie przez Gawłów, Żuków i 
Mistrzewice. Tam był nawrót i tą 
samą drogą uczestnicy wracali na 
stadion przy ulicy Warszawskiej. 
W przyszłym roku, na jubileuszo-
wą 35. edycję imprezy, organiza-
torzy deklarują powrót do pier-
wotnej trasy półmaratonu, która 
będzie się rozpoczynać przy Szko-
le Podstawowej w Kamionie. Tra-
sa ta musi jeszcze przejść wcze-
śniej odpowiedni atest, co będzie 
możliwe po wykonaniu obec-
nie trwających inwestycji drogo-
wych. 34 półmaraton również był 
szczególny. W tym roku przypa-
da bowiem 10 rocznica śmierci 
pomysłodawcy imprezy, Jana Ce-
brzyńskiego.

Uroczyste otwarcie zawodów 
odbyło się przy dźwiękach „Ma-
zurka Dąbrowskiego”. Na maszt 
wciągnięto fl agę państwową, 
która towarzyszyła również naj-
młodszym zawodnikom w mini 
biegu oraz starszym, podczas 
rundy honorowej. 

Po raz pierwszy w historii 
imprezy odbył się bieg dla dzie-
ci, na symbolicznym dystansie 
210,97 metrów. Wystartowało w 
nim 35 małych sportowców, w 
wieku od półtora roku do 7 lat. 
Jedni sami, drudzy z pomocą 
rodziców pokonali pół okrąże-
nia stadionu przy ul. Warszaw-
skiej. Choć bieg miał charakter 
symboliczny, to pierwszy na me-
cie, Przemek Lis otrzymał wyjąt-
kową nagrodę - rower górski. W 
przyszłym roku organizatorzy 
deklarują rozszerzenie progra-
mu imprezy o dodatkowe star-
ty w kategoriach wiekowych dla 
dzieci. 

W inauguracji zawodów 
uczestniczyli poseł ziemi socha-
czewskiej, minister Maciej Ma-
łecki; zastępca burmistrza Ma-
rek Fergiński; członek zarządu 
powiatu oraz zastępca dyrekto-
ra MOSiR - Anna Ulicka, dyrek-
tor Miejskiego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji w Sochaczewie – Mie-

czysław Głuchowski. Za przygo-
towanie organizacyjne zawodów 
odpowiedzialna była Renata Ku-
bik. Imprezę poprowadził To-
masz Marciniak.

Sochaczewski półmaraton 
wspierali też m.in. komenda po-
wiatowa policji, sochaczewscy stra-
żacy oraz ochotnicy z OSP Wy-
czółki a także harcerze z Hufca 
ZHP w Sochaczewie. Na trasie bie-
gu zawodnikom towarzyszyła ka-
retka pogotowia ze szpitala powia-
towego oraz autokar, udostępniony 
przez fi rmę Fast Service. Pomaga-
li wolontariusze z Klubu Wolonta-
riuszy przy sochaczewskim MOPS. 
Podczas biegu zawodnikom przy-
grywała orkiestra Senior Band,Fa-
biana Filipiaka. Wraz z peletonem 
biegaczy jechała grupa rowerzy-
stów, z Jackiem Spilaszkiem, ko-
mandorem sochaczewskich raj-
dów na czele. 

Najlepsi zawodnicy otrzy-
mali puchary, dyplomy i wieńce 
laurowe oraz nagrody fi nanso-
we. Tradycyjnie wszyscy dosta-
li pamiątkowe medale i koszul-
ki startowe, a na mecie czekał 
na nich ciepły posiłek regenera-
cyjny. Organizatorzy przyznali 
też kilka dodatkowych nagród. 
Jedna z nich, a był nią rower, 
powędrowała do najlepszej za-
wodniczki z powiatu socha-
czewskiego – Izabeli Czarno-
ty. Ponadto specjalne statuetki 
odebrali: najstarszy zawodnik 
półmaratonu, którym był Ja-
cek Rembowski (1946 r.); naj-
starsza zawodniczka Barbara 
Rosińska (1962 r.); najmłodszy 
zawodnik Dawid Bartołowicz 
(1992 r.); najmłodsza zawod-
niczka Justyna Śliwiak (1989 r.). 
Kolejne dwie pamiątkowe sta-
tuetki przyznano dla uczczenia 
pamięci pomysłodawcy impre-
zy, Jana Cebrzyńskiego. Jedna 
za zajęcie 72. miejsca (w takim 
wieku zmarł patron imprezy) 
w klasyfi kacji generalnej powę-
drowała do Danuty Branden-
bura. Drugą otrzymał pierwszy 
zawodnik na dziesiątym kilo-
metrze trasy (w tym roku przy-
pada okrągła dziesiąta rocznica 
śmierci Jana Cebrzyńskiego) - 
Volodymyr Timashov.

BIEGI

Równo wbiegli na metę
Po raz pierwszy w historii Półmaratonu Szlakiem Walk nad Bzurą mieliśmy dwa pierwsze miejsca ex aequo. Na mecie równocześnie 
zameldowali się panowie Volodymyr Timashov oraz Bogusław Andrzejuk. Pierwsza wśród pań była zwyciężczyni sprzed roku - 
Agnieszka Witczak-Flajszer. 34 edycja najstarszej imprezy biegowej w naszym mieście odbyła się w niedzielę 3 września. 

Wyniki XXXIV Półmaratonu Szlakiem Walk nad Bzurą
Klasyfikacja generalna mężczyzn: 1. Volodymyr Timashov i 
Bogusław Andrzejuk (1.12.42), 3. Mikołaj Bojko (1.16.16). 
4. Grzegorz Kozłowski (1.18.37), 5. Dawid Bartołowicz (1.23.39), 
6. Paweł Osiński (1.24.02)

Klasyfikacja generalna kobiet: 1. Agnieszka Witczak-Flajszer 
(1.26.27), 2. Justyna Śliwiak (1.32.26), 3. Barbara Rosińska 
(1.37.57), 4. Emilia Olędzka (1.42.53). 5. Jolanta Żebrowska 
(1.46.33), 6. Joanna Pstrokońska-Soszyńska (1.49.49)

Kobiety do 29 lat: 1. Justyna Śliwiak
Kobiety do 39 lat: 1. Agnieszka Witczak-Flajszer, 
2. Joanna Pstrokońska-Soszyńska, 3. Emilia Zaczkowska

Kobiety 40 lat+: 1. Barbara Rosińska, 2. Emilia Olędzka, 
3. Jolanta Żebrowska

Mężczyźni do 29 lat: 1. Dawid Bartołowicz, 2. Adrian Kowalski, 
3. Patryk Siekiera

Mężczyźni do 39 lat: 1. Volodymyr Timashov, 2. Mikołaj Bojko, 3. Grzegorz Kozłowski

Mężczyźni do 49 lat: 1. Bogusław Andrzejuk, 2. Paweł Zach, 
3. Robert Stykowski

Mężczyźni do 59 lat: 1. Marek Pociech, 2. Sławomir Rutkowski, 
3. Ryszard Kuczkowski

Mężczyźni do 69 lat: 1. Jerzy Kuczkowski, 2. Edmund Stańczak, 
3. Jan Opałka

Mężczyźni 70 lat+: 1. Józef Zalewski, 2. Jacek Rembowski

Start tegorocznego biegu odbył się przy padającym deszczu

Ofi cjalne otwarcie 34. sochaczewskiego półmaratonu

Jednym z wręczających puchary był wiceburmistrz Marek Fergiński

Dwójka tegorocznych zwycięzców: Volodymyr Timashov 

i Bogusław Andrzejuk

Na starcie mini biegu stanęło 35 zawodników

Pierwsza kobieta na mecie 

- Agnieszka Witczak-Flajszer
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REKREACJA LEKKOATLETYKA

MOTOCROSS

W ofi cjalnym otwarciu im-
prezy, które tradycyjnie od-
było się według ceremoniału 
olimpijskiego, uczestniczy-
li m.in. zastępca burmistrza 
Marek Fergiński, zastępca 
przewodniczącego rady miej-
skiej, Arkadiusz Karaś oraz 
małżonka patrona imprezy 
Urszula Naskręt. Hymn pań-
stwowy odegrała orkiestra z 
sochaczewskiej szkoły mu-
zycznej pod batutą Bernarda 
Pacholskiego. Pokaz tanecz-
ny dała również grupa Abs-
trakt działająca przy Socha-
czewskim Centrum Kultury.

Zawody rozegrano w 16 
kategoriach wagowych. Zwy-
ciężyli w nich: Aleksandra Po-
lkowska (kobiety do 44 kg), 
Paulina Szlachta (kobiety do 
48 kg), Danuta Majcher (ko-
biety do 52 kg), Katarzyna 
Przyczyna (kobiety do 57 kg), 
Magdalena Jarkowska (ko-
biety do 63 kg), Patrycja Szo-
ta (kobiety do 70 kg), Alek-
sandra Gaj (kobiety do 78 kg), 

Wiktoria Lis (kobiety 78 kg+), 
Adrij Laishchuk (mężczyźni 
do 55 kg), Jakub Biedrzycki 
(mężczyźni do 60 kg), Nikita 
Khokhriakov (mężczyźni do 
66 kg), Bartosz Karaś (męż-
czyźni do 73 kg), Arkadiusz 
Dziarmaga (mężczyźni do 
81 kg), Tomasz Drzewiecki 
(mężczyźni do 90 kg), Nor-
bert Ślusarz (mężczyźni do 
100 kg), Wiktor Mazurczak 
(mężczyźni 100 kg+). 

- W tym roku mieliśmy 
bardzo mocno obsadzone za-
wody. Między innymi wal-
czyła liczna grupa zawod-
ników z Sankt Petersburga. 
Polacy również zaprezento-
wali się bardzo dobrze. Ko-
rzystając z okazji zapraszam 
za rok, na jubileuszowy dzie-
siąty turniej. Mam nadzie-
ję, że będzie on rozegrany 
na równie wysokim pozio-
mie i z jeszcze większą ilością 
ekip zza granicy – mówi Ar-
kadiusz Sobieraj, prezes UKS 
Orkan Judo Sochaczew.

Międzynarodowy turniej
W sobotę 9 września w hali sportowej Szkoły Podstawowej nr 4 odbył się IX. 
Międzynarodowy Puchar Polski Judo Juniorów i Juniorek im. Tadeusza Naskręta, 
którego głównym organizatorem był UKS „Orkan-Judo”. Na trzech matach 
rywalizowało blisko 180 zawodników i zawodniczek z Polski, Rosji i Ukrainy.

Walczyło 180 zawodników i zawodniczek z trzech krajów

Otwarcie imprezy odbyło się zgodnie z ceremoniałem olimpijskim

Pogoda nie odstraszyła 
uczestników II Ogólnopol-
skiego Spływu Kajakowego 
Bzura 2017. W weekend 2-3 
września w szranki stanęło 44 
kajakarzy z całego kraju, któ-
rzy rywalizowali w czterech 
konkurencjach. Głównym or-
ganizatorem wydarzenia było 
stowarzyszenie „Nad Bzurą”, 
a sochaczewski ratusz był jed-
nym z partnerów fi nansowo 
wspierających ten projekt. 

Starty dwóch etapów OSK 
Bzura 2017 odbywały się w 
deszczu. W sobotnie przed-
południe uczestników po-
witała mżawka, ale ciepłe 
i nieprzemakalne ubrania 
spełniły swoją rolę. W nie-
dzielę kajakarze rozpoczy-
nali rywalizację w ulewnym 
deszczu, lecz później się wy-
pogodziło i fi nał imprezy był 
słoneczny.

Start OSK miał miejsce w 
sobotę, w Kozłowie Szlachec-
kim. W pierwszym etapie 
uczestnicy mieli do przepły-
nięcia 21 kilometrów (szczę-
śliwie wszyscy go ukończyli). 
Meta znajdowała się w Moto 
Przystani w Plecewicach. 
Ostatni odcinek, od mostu w 
Chodakowie, był wyścigiem. 
Najszybszy okazał się Ma-
rek Bartnicki z Błonia, który 
niespełna czterokilometrowy 
odcinek pokonał w czasie 19 
minut i 56 sekund, co ozna-
czało poprawienie dotych-
czasowego, własnego zresztą, 
rekordu o ponad 3 minuty. 

Po sobotnim wieczo-
rze integracyjnym na tere-
nie Moto Przystani w Ple-
cewicach, kajakarze wzięli 
udział w drugim, krótszym 
etapie spływu do Witkowic. 
Po przybyciu na miejsce od-
było się wręczenie nagród i 

dyplomów .Wśród nagród, 
dzięki sponsorom, znalazł 
się sprzęt kajakarski, m.in. 
nieprzemakalne torby i ple-
caki. 

Ogólnopolski Spływ Ka-
jakowy Bzura 2017 to przed-
s ię w z ię c ie  re a l i z ow a ne 
przez przedstawicieli Moto 
Przystani w Plecewicach i 
Stowarzyszenia „Nad Bzu-
rą”. Impreza odbyła się pod 
honorow ym patronatem, 
marsza łka województwa 
mazowieckiego, patrona-
tem branżowym Stowarzy-
szenie Instruktorów i Tre-
nerów Kajakarstwa oraz 
przy wsparciu samorzą-
dów gmin Brochów, Socha-
czew, Młodzieszyn i Miasta 
Sochaczew. Już wiemy, że 
przyszłoroczną edycję OSK 
Bzura organizatorzy planu-
ją poprowadzić trasą z Ple-
cewic do Kamiona. 

W deszczu popłynęli nurtem Bzury

Wyniki II Ogólnopolskiego Spływu Kajakowego Bzura 2017
Jedynka mężczyzn
1. Marek Bartnicki (0:19:56), 
2. Dariusz Majchrzak (0:20:31), 
3. Tomasz Filip (0:26:02)

Jedynka kobiet
1. Barbara Majchrzak (0:27:42), Bożena Filip 
(0:27:53), 3. Karolina Boczkowska (0:31:42)

Dwójka kobiet
1. Weronika Lendzion/Ewa Lendzion (0:28:10), 
2. Katarzyna Rostek/Alicja Kolen (0:31:35), 
3. Martyna Sawicka/Beata Wójtowicz (0:33:41)

Dwójka pary
1. Małgorzata Bychowska/Dariusz Łapiński 
(0:20:55), 2. Krystyna Dunat/Waldemar 
Siarkowski (0:23:26), 3. Maria Lendzion / 
Andrzej Lendzion

Klasyfikacja drużynowa
1. Ciernik Dęblin   111
2. PTTK Bielsko-Biała   24
3. „Nasz Zamek”   20
4. Zuzułka    15
4. „Nad Bzurą”  15

Życiówki 
Aktywnych
Trzy młode zawodnicz-
ki reprezentujące KM „Ak-
tywni” Sochaczew wy-
startowały 2 września w 
Aleksandrowie Łódzkim 
w zawodach lekkoatletycz-
nych. Dwie z nich pobiły 
swoje rekordy życiowe.

Rywalizację na stadionie 
rozpoczęła Martyna Orliń-
ska w pchnięciu kulą. Zaję-
ła ósme miejsce z wynikiem 
7.38 m, w ten sposób po-
prawiając „życiówkę”o po-
nad metr. W rzucie oszcze-
pem wystartowała Wiktoria 
Zięcina. W rywalizacji była 
piąta z wynikiem 20.22 m, 
czyli „życiówką” poprawio-
ną o ponad dwa metry.

W biegu na 600 metrów 
wystartowała Weronika Le-
wandowska. W swojej serii 
przybiegła do mety na trze-
ciej pozycji. W ogólnej kla-
syfi kacji była ósma z rezul-
tatem 1.50.94. 

Dożynki parafi alne w Kur-
dwanowie, jak co roku, 
zostały połączone z pik-
nikiem rodzinnym Cross 
Country, podczas którego 
rywalizowali zawodnicy 
motocrossu. W tym roku 
odbyły się one w niedzie-
lę 3 września w Kościelnej 
Górze. 

Zawody XIV Cross Country 
Ziemi Sochaczewskiej roze-
grano w 11 kategoriach: side-
car, turystyk, MX65, quad 2K, 
quad 4K, licencja A, licencja B, 
licencja C, junior, master, ama-
tor. Wzięło w nich udział w su-
mie 52 zawodników w tym licz-
na grupa gospodarzy imprezy, 
reprezentantów SKM „Szarak”. 
Ich rezultaty prezentuj się na-
stępująco.

Turystyk (12 zawodników)
3. Hubert Kodym (WSK)
MX65 (2 zawodników)
2. Mateusz Kierzkowski (KXD)
quad 2K (5 zawodników)
5. Piotr Kowalski (Yamaha)
Licencja B (4 zawodników)
1. Sławomir Kreps (Yamaha)
2. Wojciech Kreps (KTM)
3. Jarosław Salamon (KTM)
Licencja C (8 zawodników)
1. Maciej Dębski (Honda)
2. Michał Pisarski (Honda)
5. Łukasz Burzyński (KTM)
6. Tomasz Burzyński (KTM)
8. Aleksander Bożałek (Honda)
Master (5 zawodników)
1. Tomasz Kodym (KTM)
2. Ryszard Witkowski (Yamaha)
4. Carlos Pey (Yamaha)
5. Stanisław Dudziński (Yamaha)
Amator (7 zawodników)
2. Paweł Sałaciński (Yamaha)
4. Jakub Mikulski (TM)

Wyścigi na polach
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PŁYWANIERUGBY

Pierwszy turniej odbył się w 
niedzielę 3 września w Pozna-
niu. Sochaczewianie w fazie eli-
minacyjnej okazali się niepoko-
nani. Wygrali kolejno z Szarżą 
Grudziądz 52:0 (24:0); Juvenią 
Kraków 7:5 (0:5); RC Olsztyn 
45:5 (26:0); RC Bełchatów 26:0 
(12:0). Pozwoliło to sochaczew-
skiej drużynie na awans do fi -
nału, w którym na rewanż za 
wcześniejszą porażkę czeka-
ła Juvenia Kraków. Tym razem 
„Smokom” udało się dopiąć 
swego. Pokonali naszą druży-
nę 17:0 (12:0). Zajęcie drugiego 
miejsca w turnieju sprawiło, że 
Orkan trafi ł do pierwszej dy-
wizji i w kolejnych rundach mi-
strzostw Polski będzie rywali-
zował z najlepszymi zespołami 
w kraju.

Kolejną rundę Grand Prix 
rozegrano jako imprezę towa-
rzyszącą obchodom 60-lecia 
Polskiego Związku Rugby. W 
sobotę 9 września na boisku 
Budowlanych przy ul. Górni-
czej rywalizowało 12 zespo-
łów „siódemek”. Niestety nie 
był to zbyt udany występ dla 
ekipy Orkana, która odniosła 
porażki we wszystkich czte-
rech pojedynkach. W me-

czach fazy grupowej przegrali 
z czołowymi drużynami „sió-
demkowymi” w Polsce - z Ty-
tanem Gniezno 28:22 (14:7) i 
Lechią Gdańsk 21:17 (7:12). W 
półfi nale sochaczewianie nie-

znacznie ulegli drużynie AZS 
Gdańsk 14:12 (0:12). W meczu 
o siódme miejsce, też nieste-
ty, lepsi tym razem, okazali się 
KS Budowlani Łódź, którzy 
pokonali Orkan 19:12 (12:5). 

Ostatecznie nasza drużyna 
zajęła w turnieju ósme miej-
sce. Zwyciężyła ekipa Lechii 
Gdańsk, która w fi nale poko-
nała 24:14 Juvenię Kraków.

Oprócz turnieju „sióde-
mek” z okazji 60-lecia PZR 
rozegrano też m.in. towarzy-
skie spotkanie byłych repre-
zentantów Polski. W meczu 
zawodników urodzonych w 
latach parzystych, naprzeciw 
których stanęli rugbiści uro-
dzeni w latach nieparzystych, 
padł remis 15:15. W głów-
nym pojedynku dnia Polska 
vs. Europa reprezentanci na-
szego kraju pokonali drużynę 
gwiazd 52:19 (31:12).

Klasyfi kacja 
MPS 7 po II turniejach

1. RC Lechia Gdańsk 48/2 pkt
2. Posnania Poznań 47/2 pkt
3. Juvenia Kraków 43/2 pkt
4. GKR Tytan Gniezno 43/2 pkt
5. AZS AWFiS Gdańsk 41/2 pkt
6. RC Orkan Sochaczew 36/2 pkt
7. Rugby Bełchatów 34/2 pkt
8. Werewolves Wąbrzeźno 32/2 pkt
9. Szarża Grudziądz 29/2 pkt
10. Rugby Team Olsztyn 29/2 pkt
11. Budowlani Łódź SA 19/1 pkt
12. KS Budowlani Łódź 18/1 pkt

Siódemki wracają do gry
Drużyna Orkana Sochaczew wystartowała w tym sezonie w cyklu Grand Prix 
Mistrzostw Polski w rugby siedmioosobowym. Sochaczewianie zagrali już w dwóch 
turniejach. W klasyfi kacji generalnej zajmują obecnie szóste miejsce. 

Na drugi turniej do Łodzi pojechało 12 zawodników Orkana

Wychowankowie Orkana grający w spotkaniu Polska - Europa. 

Od lewej Maciej Brażuk, Mateusz Plichta, Sebastian Kacprzak, 

Dawid Plichta i Robert Dłutek

Po wakacyjnej przerwie, do 
gry wraca drużyna seniorów 
rugbistów Orkana Sochaczew. 
W sobotę, 16 września o go-
dzinie 17.00, na stadionie przy 
ul. Warszawskiej, odbędzie się 
pierwsze spotkanie rundy je-
siennej. Na zapleczu Ekstraligi 
gospodarze będą podejmować 
drużynę warszawskiej Skry.

Dotychczasowa zacięta ry-
walizacja pomiędzy obydwo-
ma drużynami z pewnością 
znajdzie swoje odzwierciedle-
nie w trakcie najbliższego me-
czu. Przed spotkaniem ze Skrą 
na boisko wbiegną również ju-

niorzy Orkana, którzy o godzi-
nie 15.00 zmierzą się z Juvenią 
Kraków. Zapraszamy wszyst-
kich fanów sportu, do przyj-
ścia w sobotnie popołudnie na 
stadion i do dopingowania na-
szych zawodników. 

Jednocześnie przypomi-
namy, że już wkrótce, dzięki 
zaangażowaniu m.in. burmi-
strza Piotra Osieckiego, ruszy 
przebudowa sochaczewskie-
go stadionu i słynna „Maraca-
na” zmieni gruntownie swoje 
oblicze. Dlatego też najbliższe 
spotkania będą również dobrą 
okazją, żeby nawiązać do cza-
sów, kiedy kibice w Sochacze-

wie tłumnie wypełniali obiekt 
przy ulicy Warszawskiej 80. 

W sobotnie popołudnie, 
oprócz rozgrywek, organi-
zatorzy przewidują również 
szereg atrakcji w ramach ro-
dzinnego pikniku. Impreza 
towarzysząca rozpocznie się 
o godzinie 14.00, a dla uczest-
ników przewidziano różne 
aktywności, w zależności od 
grupy wiekowej. Najmłod-
szych ucieszą przygotowane 
niespodzianki oraz gry i za-
bawy rugby, a ci trochę starsi z 
pewnością również znajdą coś 
dla siebie. Jednocześnie, nie-
zależnie od wyniku sobotnich 

spotkań, każdy kto przyj-
dzie na piknik i mecze, będzie 
mógł poczuć radość ze swojej 
własnej wygranej. 

Wejście na stadion Orkana 
na mecz ze Skrą Warszawa zo-
stanie objęte sprzedażą biletów, 
a pierwsze 100 osób, oprócz 
możliwości kupna wejściów-
ki w cenie 10 zł, zostanie rów-
nież nagrodzone niespodzian-
ką. Następnie po zakończeniu 
spotkania, odbędzie się losowa-
nie pięciu dodatkowych nagród 
spośród całej puli biletów. Wej-
ście na mecz ze Skrą Warszawa 
dla dzieci do 12 roku życia jest 
bezpłatne. 

Rodzinny piknik na start rozgrywek

Wraz z początkiem wrze-
śnia Dragon Fight Club So-
chaczew rozpoczyna nabór 
do nowych sekcji. 

Treningi grup początku-
jących, prowadzonych od 
podstaw, odbywają się od-
dzielnie dla dwóch grup 
wiekowych: samoobrona 
dla dzieci w wieku 7–12 lat 
oraz grupa MMA dla osób 
powyżej 13 roku życia.

- Na naszych zajęciach 
każdy znajdzie coś dla sie-
bie. Zapraszamy zarówno 
tych, którym marzy się ka-
riera zawodnicza, jak i tych, 
którzy chcą zrobić coś dla 
swojego zdrowia i samopo-
czucia, bądź po prostu odre-
agować codzienny stres. Za-
praszamy wszystkich już od 7 

roku życia, młodszych i star-
szych, panów i panie. Z nami 
czeka was nie tylko praca nad 
doskonaleniem techniki, po-
prawą kondycji, siły i wytrzy-
małości, ale też dużo zabawy 
i pozytywnej energii – mówi 
prezes sochaczewskich Dra-
gonów, Sławomir Cypel.

Treningi grupy MMA 
odbywają się we wtorki i 
czwartki o godz. 17:30 oraz 
w soboty o godz. 11:00 na 
małej sali sportowej ZS 
RCKU przy ul. Piłsud-
skiego 63, czyli w tak zwa-
nym Ogrodniku. Szczegó-
łowe informacje dotyczące 
treningów znajdują się na 
stronie dragonsochaczew.
pl oraz profi lu Dragon Fi-
ght Club Sochaczew na Fa-
cebooku.

Zostań Smokiem

Sochaczewianka Alicja Ulic-
ka, wspólnie z koleżankami 
z reprezentacji Polski, wy-
walczyła srebrny medal w 
konkurencji 4x50m z prze-
szkodą podczas Mistrzostw 
Europy Juniorów w Ratownic-
twie Wodnym, które odbyły 
się w Belgii.

Polki dopłynęły za bezkon-
kurencyjnymi nowymi rekor-
dzistkami świata Włoszkami 
(1:53.59), a przed Holenderka-
mi (1:58.35). Ukończyły sztafetę 
z czasem (1:57.48). Alicja Ulic-

ka płynęła na drugiej zmianie 
(28:98). Razem z nią w druży-
nie wystartowały: Julia Wróbel 
(29:94), Karolina Faszczewska 
(29:79) i Dominika Kossakow-
ska (28.77).

Srebro dla Alicji




